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Najava Godiπnje skupπtine

nisam joπ bila detaljno razmiπljala o

njegovoj koncepciji, ali sam znala da

postojeÊu ne treba bitno mijenjati.

Meutim, buduÊi da je rubrika

Predstavljamo Vam ispunila svoju ulogu,

prazninu sam odluËila popuniti

sadræajima iz proπlosti studija,

razmatranjima o buduÊnosti struke te

javljanjima naπih kolega, koji æive i

rade izvan Hrvatske. Odvojene Êe

rubrike biti posveÊene miπljenjima i

osvrtima te pismima Ëitatelja, pa

oËekujem da Êete se javljati svojim

prilozima i prijedlozima.

Poseban poziv upuÊujem mladim

Ëlanovima Druπtva sa zamolbom da

predloæe njima zanimljive teme.

Generacija utemeljitelja i prvih Ëlanova

AMACIZ-a postaje sve umornijom,

vrijeme je da kormilo preuzmu mlai.

Nemojte stoga pasivno gledati kako u

sekcijama ima sve viπe prijatelja, a sve

manje diplomiranih kemijskih inæenjera.

UËlanite se u sekciju koja vam

odgovara ili utemeljite novu. Vi mladi

moæete svjeæinom svojih stavova puno

pomoÊi i AMACIZ-u i matiËnom

fakultetu, nemojte to propustiti. U ovom

broju pratit Êete “razgovor ugodni” troje

najaktivnijih Ëlanova Druπtva, naπe

predsjednice ©. Cerjan-StefanoviÊ,

utemeljitelja Druπtva B. Kunsta i

nenadomjestivog K. KovaËeviÊa.

Slijedi prikaz sveËanog

obiljeæavanja 100. obljetnice

roenja utemeljitelja kemijskog

inæenjerstva u nas, Rikarda

Podhorskog, a da ne bismo ostali

samo na povijesnim temama

upoznat Êemo Vas sa stremljenjima

hrvatskih sveuËiliπta prema boljoj

kvaliteti.

Izvjestitelji rada sekcija pokazuju i

ovaj puta kako zanos i strpljivost

donose plodove, a voditeljica

struËnih kolokvija potrudila se dati

πiri pregled aktivnosti na tom

podruËju. Prikaz rada

izvandomovinskih AMAC-a

zapoËinjemo prilogom iz dalekog

Ontaria, a slijede miπljenja i osvrti,

vijesti s Fakulteta i iz gospodarstva

te ostali uobiËajeni prilozi.

Na kraju ovog uvoda æelim

zahvaliti upravi Druπtva koja me

predloæila i Ëlanstvu koje je

prijedlog podræalo. Nadam se da

Êu uz Vaπu pomoÊ opravdati

povjerenje, stoga molim da mi u

tome pomognete prigovorima,

pohvalama i idejama. S

nestrpljenjem oËekujem Vaπ odziv

na adrese navedene u zaglavlju
broja.

Marija Kaπtelan-Macan

RijeË glavne urednice

U vrijeme preuzimanja duænosti

urednice Glasnika, koji Vas je u

proteklom razdoblju redovito

izvjeπÊivao o zbivanjima na

Fakultetu, industriji i radu sekcija,
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Razgovor ugodni
Ova “stara” rubrika doæivjet Êe s vremenom stanovitu
metamorfozu. Bit Êe posveÊena uspjeπnim kolegama, bilo da su se
istaknuli kao novaci, inæenjeri u praksi, znanstvenici, profesori,
poduzetnici ili menedæeri. Za sada imamo nekoliko kandidata, a Vi
nam pomozite da ih bude viπe

Kruno:
Od samoga osnutka AMACIZ-a
pokazala si veliki entuzijazam u
okupljanju bivπih kolega. ©to ti
je predstavljalo najveÊi poticaj
za to ?

•Dobro se sjeÊam osnivanja
AMACIZ-a u Kristalnoj dvorani
hotela Interkontinental
13.veljaËe 1990., kada je
Brankov prijedlog bio
oduπevljeno prihvaÊen. Upravni
odbor, svi “mladi” djelatnici
fakulteta i gospodarstva, poËeli
smo zajedno raditi, sastajati se i
svaki puta ideje o osnivanju
novih sekcije su nadolazile.Tu
su bili kolege iz Plive (uvijek Ti
Kruno, ∆apeta ), iz INE-
(DragiËeviÊ, Proπtenik),
Narodnih Novina (Zdravko), a i
mnogi drugi. Osnivale su se
sekcije: zbor, planinarska,
likovna, struËni kolokviji, a
poËeo je izlaziti i Glasnik.
SjeÊajuÊi se naπih poËetaka
odluËili smo naπu Godiπnju
skupπtinu vezati uz XVIII.Hrvatski
skup kemiËara i kemijskih
inæenjera, koji se odræava u
Zagrebu od 16.-19.veljaËe
2003. To Êe biti prilika da
Godiπnjoj skupπtini prisustvuju i

mnogi Ëlanovi AMACIZ-a izvan
Zagreba.

Kruno:
U kojoj je mjeri, po tvojem
miπljenu, AMACIZ u ovih viπe
od deset godina postojanja
ispunio svoju misiju? Molim te
kompariraj tvoja oËekivanja i
ostvarenja, te navedi podruËje u
kojem vidiπ najveÊu moguÊnost
za poboljπanja.  ©to joπ misliπ
do kraja ovog svog mandata
zajedno s Upravnim odborom
poduzeti za unapreenje rada
Druπtva ?

•AMACIZ je u potpunosti
ispunio svoju misiju njegovanja
tradicije Fakulteta, odræavanja
veze bivπih studenata sa
SveuËiliπtem i meusobno,
dobru informiranost Ëlanova o
radu Fakulteta i aktivno
ukljuËivanje Ëlanova u rad
Druπtva putem sekcija. Posebna
briga  Upravnog odbora za
dobro financijsko poslovanje
omoguÊuje ostvarenje novih
zamisli i kontinuirani rad
Druπtva.

Branko:
U protekle tri godine uspjeπno si
vodila Druπtvo, koje je ostvarilo
vaæne pomake poput pristanka
M.Kaπtelan-Macan da preuzme
uredniπtvo Glasnika,
konsolidiranje rada tajniπtva i
novog Upravnog odbora i dr.
Kako vidiπ buduÊnost Druπtva i
svoju ulogu u tome ?

Razgovor ugodni

U æelji da svekolikom Ëlanstvu
Druπtva pribliæimo aktualno
stanje u AMACIZ-u i na
matiËnom Fakultetu, te posebice
razmiπljanja naπe predsjednice
©tefice Cerjan-StefanoviÊ
namjeravali smo s njom
porazgovoriti uz kavicu, ali smo
na kraju, zbog nedostatka
vremena, taj razgovor obavili e-
mailom. Nas dvojica - Kruno
KovaËeviÊ i Branko Kunst -
postavili smo pitanja, a
predsjednica je za Glasnik na
njih odgovorila. Kada proËitate
tako obavljen razgovor moæete
u njegovu nastavku sudjelovati i
Vi putem e-maila: scerjan@fkit.hr



G L A S N I K3

•Kada sam prije tri godine
preuzela voenje Druπtva, znala
sam da je “kunst poslije Kunsta
biti Kunst”. Doπlo je do zamora
“materijala” u Upravnom
odboru, a doπlo je i do
promjena u gospodarstvu, πto
se odrazilo na financiranje
Druπtva. Meutim, nadam se da
se te promjene nisu osjetile
izvan Upravnog odbora.
Smatram da trebamo Upravni
odbor popuniti mlaim
Ëlanovima s Fakulteta i iz
gospodarstva, ali da i stari
Ëlanovi trebaju ostati i nastaviti
rad u Upravnom odboru, jer je
nenadoknadivo njihovo iskustvo.
Na zadnjem sastanku
Upravnog odbora spomenula
sam potrebu osnivanja Sekcije
(Kluba) novaka, koji Êe
meusobno naÊi nove motive
okupljanja i izazvati potrebnu
transformaciju Druπtva. Ta ideja
je dobro prihvaÊena,
namjeravm je provesti do kraja,
premda mislim da Êe se prije
osnovati Sekcija novaka-
penziÊa, nego Sekcija novaka.
Drugi je pomak bolje
informiranje Ëlanstva putem
web.stranice: www.fkit.hr
Drago mi je da je Marija
Kaπtelan-Macan preuzela
ureivanje Glasnika, a izvrstan
je novi naËin voenja kolokvija
Vere KovaËeviÊ uz obavezno
prisustvovanje novaka. Zbor i
dalje reda uspjehe uz novog
proËelnika Stjepana Peteja, a
sportske susrete uz Antuna
GlasnoviÊa organizira i

Zvonimir MatusinoviÊ. Velika mi
je pomoÊ u radu tajnica
Nevenka Vrbos, a Likovna se
pomladila novim Ëlanovima uz
proËelnicu Vesnu Hrust.
Planinarska sekcija s
proËelnicom Alkom Horvat
planinari sve uspjeπnije. Tijekom
mojega mandata oËekujem
prve pomake u zapoËetim
transformacijama Druπtva, a
razmiπljam i o “nasljedniku” ,
kojemu Êe Druπvo biti “prva
ljubav”.

Branko:
Zaπto, po Tvom miπljenju,
nastavnici s FKIT tako malo
participiraju u radu AMACIZ-a
? ©to bi trebalo uËiniti da se to
popravi i da prvenstveno
nastavnici shvate koliko su rad i
djelovanje AMACIZ-a korisni za
æivot i napredak Fakulteta?

•Pitaj naπe nastavnike.
Naglaπavam pozitivan stav
novaka prema Druπtvu i njihovo
obavezno prisustvovanje
kolokvijima, a viaju se i na
izletima i crtanju.

Branko:
»ini nam se da je joπ uvijek
prosjeËna dob aktivne jezgre
Ëlanstva AMACIZ-a (posebno u
nekim sekcijama, Zboru npr.)
previsoka. ©to poduzeti da se u
Druπtvo privuku srednje
generacije inæenjera koji su
diplomirale nakon 1975 ?

•Upravo smo mi s Fakulteta na

izvoru novih Ëlanova AMACIZ-a,
jer Fakultet svake godine napuπta
πezdesetak diplomiranih
inæenjera koji formalno postaju
naπi Ëlanovi. Vjerujem da Êemo
osmiπljenom politikom uz pomoÊ
novaka uspjeti povezati mlae
generacije uz matiËni Fakultet i
Druπtvo. Smatram da bi
preporuka AMACIZ-a trebala
biti potpora njihovom
zapoπljavanju, a AMACIZ bi se
trebao brinuti i za njihovo
napredovanje u struci i
izobrazbi. Mlaim kolegama
treba pruæiti moguÊnost
odræavanja predavanja o
vlastitim postignuÊima, ukljuËiti
ih u pisanje za Glasnik i s njima
pomladiti Sekcije.

Branko:
©to misliπ o danaπnjoj poziciji
naπeg Fakulteta u okviru pro-
mjena koje se dogaaju i oËe-
kuju u visokoπkolskoj nastavi ?

•Naπem Fakultetu potrebna je
vizija razvoja prema dobro
organiziranom, modernom
europskom Fakultetu kemijskog
inæenjerstva i tehnologije i
prepoznatljivost na hrvatskom
træiπtu. Ministrarstvo znanosti i
tehnologije odobrilo je
odabranim sveuËiliπnim
nastavnicima voenje projekata
i zapoπljavanje najboljih
diplomiranih inæenjera na
Fakultetu, tako da smo danas sa
60 novaka postali “mladi”
fakultet. Nisam sigurna da naπi
novaci znaju svoju vrijednost,
pogotovo svoje mjesto u

Razgovor ugodni
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obrazovnom procesu Fakulteta.
Mislim da je pogreπno stvaranje
kolegija prema nastavniku, oni
bi se morali stvarati i razvijati
prema programima  europskih
uËiliπta. Potrebno je permanetno
doπkolovanje nastavnog kadra
na sliËnim fakultetima u Europi,
uvoenje nastave na engleskom
jeziku, stalna briga u edukaciji
veÊ zavrπenih inæenjera
kemijskog inæenjerstva i reforma
Fakulteta u skladu s europskim
trendovima i Bolonjskim
dogovorom.

Branko:
Zaπto je po Tvom miπljenju slabi
interes kvalitetnih mladih ljudi za
studij na naπem Fakultetu, kako
je to povezano s percepcijom i
stanjem uæe nam struke u
Hrvatskoj i moæemo li putem
AMACIZ-a neπto uËiniti da se
stvari poprave ?

•Danas mladi ljudi æele brzo
zavrπiti fakultet uz πto manje
muke, a da mu zavrπeni fakultet
donese odreeni poloæaj u
druπtvu kao i odreenu
materijalnu dobit. TehniËke
fakultete mogu zadovoljiti i
zavrπiti samo studenti skloni
matematici, fizici ili kemiji. Te
uvjete, zahvaljujuÊi programima
i njihovoj izvedbi u pojedinim
πkolama, zadovoljava samo 30 %
srednjoπkolske populacije.
Studente, koji upiπu drugu
godinu Fakulteta treba
ozbiljinije prihvati, raditi s njima
mentorski i pouËiti ih o

svrsishodnosti ovog fakulteta.
Mislim da bi promocija naπeg
fakulteta, a tu je i uloga
AMACIZ-a, trebala biti
agresivnija. Kandidate treba na
vrijeme upoznati s naπim
studijem, koji mora biti
prepoznatljiviji na “træiπtu “ uz
stalno naglaπavanje velike
moguÊnosti zapoπljavanja. Na
burzi rada nema nezaposlenih
inæenjera kemijskog inæenjerstva !
Dug je put do stvaranja pravog
imidæa Fakulteta.

Branko i Kruno:
Osim problema koji su od πireg
interesa za Ëlanstvo Druπtva
imamo i malo osobnija pitanja.
Ponajprije neπto o Tvom
znanstvenom radu, moguÊno-
stima na Fakultetu i æeljama?

•Raditi znanstveno na Fakultetu
dvostruki je izazov. Prvo,
sazrijevanje ideje, njezino
razvijanje i osmiπljavanje proces
je pun zanosa, Ëitanja,
eksperimentiranja. Drugi izazov
je moguÊnost ostvarenja tih
ideja, πto znaËi briga od
kemikalija do moderne
instrumentacije, gdje mnogi
posustanu.
Od davnih poËetaka moj
znanstveni rad vezan je uz
mehanizme ionske izmjene
prouËavane na razliËitim
materijalima uz primjenu ionske
kromatografije. Mislim da smo
prvi u Hrvatskoj u znanju
vezanom uz ionsku
kromatografju, πto nam je

omoguÊilo i nabavu moderne,
sofisticirane instrumentacije.
Svoje znanje prenosim mlaim
generacijama putem poslije-
diplomskog studija, πkole ionske
kromatografije, magistarskih i
doktorskih radova. Imam preko
70 radova u Ëasopisima
citiranim u CC, preko 30
radova u ostalim Ëasopisima,
desetke pozvanih predavanja
na kongresima u Hrvatskoj i
inozemstvu. Interesantno je da
moje znanje najviπe koriste
zdravstvene ustanove, koje su
se uspjele moderno opremiti.

Kruno:
Tvoj doprinos osnutku i radu
Likovne sekcije Druπtva i
Galerije AMACIZ-a bio je velik,
organizacijski i osobno
slikanjem. Kada si spoznala da
imaπ dara za likovno
izraæavanje, kada si zapoËela
slikati ?
Branko:
Prigodom mog odlaska u
mirovinu darovala si mi lijepu
sliku. Uvjereni smo da bi
trebala viπe slikati i nalaziπ li za
to vremena ?

•Volim slikati od πkolskih dana i
naπ profesor-akademski slikar
Roca mi je savjetovao da
pokuπam krenuti na Akademiju.
Meutim, tako neπto mojim
roditeljima nisam smjela ni
spomenuti, jer je poseban πok
bila i moja æelja za studiranjem.
Drago mi je da je osnovana
Likovna sekcija, koja danas ima

Razgovor ugodni
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preko Ëetrdeset Ëlanova, dosta
mladih osoba. ProËulo se po
Zagrebu za dobro voenu
AMACIZ-ovu πkolu slikanja i
lijepo mi je s njima. Posebno mi
je drago, πto se Branku svia
poklonjena slika. Jako teπko
poklanjam slike, a ako veÊ
moram pokuπam ih pokloniti
posthumno!

Branko i Kruno:
Odgovori, molim Te, na pitanje
koje smo Ti, neoprostivo,
zaboravili postaviti!

•Moram priznati da sam malo
razoËarana pitanjima. To nisu
Razgovori ugodni, kakve sam
vodila s vama dvojicom, a ni
razgovor prema novoj koncepciji
urednice Glasnika. Nedostaje
pitanje o mojem nastavnom
radu, koji ipak smatram
najvaænijim i najuspjelijim
dijelom svoje sluæbene biografije.
Nedostaje mi i moguÊnost
postavljanja triju æelja zlatnoj
ribici, a to mi je stvarno
neophodno. Svoje æelje sam
izrekla tiπini kompjutorskih tipki.
No ostavimo to sve za neki
drugi razgovor, moæda za
pravo druæenje uz kavu.

Branko:
Æao mi je ako je naπa
predsjednica razoËarana
pitanjima, ali razgovor je ipak
postigao svrhu da naπe brojno
Ëlanstvo, koje rjee razgovara s
predsjednicom, Ëuje njezine
stavove o pitanjima vaænim za
Druπtvo i matiËni nam Fakultet.

Vijesti iz povijesti
Ovom rubrikom æelimo podsjetiti starije i upoznati mlae Ëlanove s
velikim imenima naπeg studija. Ne æeleÊi se vratiti u proπlost i
uæivati na starim lovorikama, mislimo da za svaki napredak treba
poznavati one koji su nam svojim znanjem, radom i zanosom
pomogli da krenemo naprijed.

Vijesti iz povijesti

Rikard Podhorsky (Milano, 28.
lipnja 1902.-Zagreb, 21.
kolovoza 1994.)

Nastojanjem Odbora za
promicanje imena Fakulteta 8.
studenoga 2002. sveËano je
obiljeæena 100. obljetnica
roenja Rikarda Podhorskog,
utemeljitelja kemijskog
inæenjerstva u Hrvatskoj. Tom
prilikom predstavljena je i
knjiga iz novopokrenute
fakultetske edicije “Istaknuti
profesori” o æivotu i djelu R.
Podhorskog, a uzvanici koji su
se u velikom broju okupili u
Velikoj predavaonici na
MaruliÊevu trgu br. 19. s
pozornoπÊu su odsluπali
pozdravna slova meu kojima
je najzanimljivije bilo ono B.

KovaËeviÊa, autora knjige
SluËaj zagrebaËkih revizionista,
te kratka izlaganja M. Hraste o
R. Podhorskom kao vizionaru i
modernizatoru naπeg studija,
M. Kaπtelan-Macan, koja je
govorila o Podhorskom kao
popularizatoru znanosti i struke
te D. ©tefanoviÊa koji se
osvrnuo na njegovo pionirsko
enciklopedijsko djelovanje u
nas. Svojim sjeÊanjima pridruæili
su se profesori M. Bravar, I.
Esih, A. ©olc, V. MuljeviÊ te sin
profesora Podhorskog, I.
Podhorsky upotpunivπi tako sliku
o tom svestranom Ëovjeku.
Rikard Podhorsky diplomirao je
1925. na »eπkoj visokoj
tehniËkoj πkoli u Pragu, od
1926. radi kao asistent Franje
Hanamana, a od 1945.-52.
redoviti je profesor i dekan
TehniËkog fakulteta. Doktorirao
je 1931. poslije studijskog
usavrπavanja na pariπkom
Faculté du Sciences. Uklonjen je
sa SveuËiliπta 1952. zbog
zalaganja za njegovu
autonomiju i nastavio raditi u
Institutu za lake metale u
Zagrebu, da bi od 1959. do
umirovljenja bio glavni urednik
TehniËke enciklopedije
Leksikografskog zavoda.
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Njegove zasluge su viπestruke i
nemjerljive. Uvevπi kemijsko
inæenjerstvo kao temeljnu znan-
stvenu disciplinu u nastavu
pribliæio je naπ studij svjetskim
trendovima. Kao jedan od
utemeljitelja danaπnjeg
Hrvatskog kemijskog druπtva i
Hrvatskog druπtva kemijskih
inæenjera te dugogodiπnji
urednik i suradnik struËnih
Ëasopisa promicao je struku i
educirao generacije kemijskih
inæenjera koji nisu imali prilike
pratiti zbivanja na meunarod-
noj sceni. Uklanjanje s Fakulteta
ga je pogodilo, ali nije obeshra-
brilo. Utemeljio je i koncipirao
TehniËku enciklopediju, jedno
od kapitalnih dijela naπe
leksikografije. Rehabilitaciju je
doæivio primanjem nagrade za
æivotno djelo 1972., 1992.
matiËni ga je Fakultet kemijskog
inæenjerstva i tehnologije
proglasio poËasnim profesorom,
a 1994. je u povodu proslave
75. obljetnice tehniËkih fakulteta
javno rehabilitiran i dodijeljena
mu je tek utemeljena nagrada
“Fran BoπnjakoviÊ” za doprinos
razvoju i promicanje tehniËkih
znanosti.
PredstavljajuÊi Vam njegovo
djelo pridruæujemo se
nastojanjima da danaπnje
generacije upoznaju æivot svojih
predhodnika i shvate kako
entuzijazam i poπteni odnos
prema radu zasluæuje
poπtovanje i ostavlja trag u
povijesti.

Uredniπtvo

OBLJETNICE

Ove se godine prisjeÊamo joπ nekih godiπnjica vezanih uz profesore
naπeg studija. IstiËemo ih sa zahvalnoπÊu:
90. obljetnica roenja Viktora Hahna (1912.-1970.),
dugogodiπnjeg profesora organske kemije;
100. obljetnica roenja Karla Webera ( 1902.-1978. ) nasljednika
Ivana Plotnikova na katedri fizikalne kemije;
110. obljetnica roenja Matije KrajËinoviÊa (1892.-1975.),
utemeljitelja Zavoda za organsku kemijsku tehnologiju;
20. obljetnica smrti Ivana LovreËeka (1918.- 1982.), nasljednika R.
Podhorskog u Zavodu za anorgansku kemijsku tehnologiju;
15. obljetnica smrti Petra Sabioncella (1906.-1987.),
dugogodiπnjeg profesora anorganske kemijske tehnologije;
5. obljetnica smrti Branka LovreËeka (1920.-1997.), utemeljitelja
Zavoda za elektrokemiju

Pogled u buduÊnost
Ova je rubrika protuteæa prethodnoj i u njoj Êemo nastojati
prikazivati nove ideje bilo da je rijeË o nastavi, znanosti ili struci.
Uz Vaπu pomoÊ vjerujemo da nam ne Êe uzmanjkati materijala.

Vijesti iz povijesti/Pogled u buduÊnost

Razvoj sustava kvalitete u hrvatskom visokom πkolstvu

Æelja za boljom meunarodnom
suradnjom hrvatskih sveuËiliπta,
za uspostavljanjem svrsishod-
nijeg sveuËiliπnog ustroja,
kompetitivnijim nastavnim
programima te veÊom mobilnosti
studenata i profesora rezultirala
je spoznajom o potrebi
uvoenja sustava kvalitete u
visoko πkolstvo. Taj opseæan i
zahtjevan zadatak poduprt je
Tempus projektom koji je
predloæila i osmislila danaπnja
rektorica SveuËiliπta u Zagrebu,
prof. dr. sc. Helena-Jasna
Mencer.

PostojeÊi Zakon o visokom
πkolstvu ne zadovoljava potpuno
kriterije sustava kvalitete.
Struktura sveuËiliπta je
neprimjerena, a mehanizmi
vrednovanja kvalitete nepotpuni.
Politika informiranja javnosti i
promicanja sveuËiiπnih vrednota
je u zametcima. Mobilnost
studenata, ne samo na
maunarodnoj i nacionalnoj
razini, nego i unutar jednog
sveuËiliπta pa i jednog fakulteta,
praktiËki ne postoji zbog krutih
fakultetskih pravila i granica.
Dobro osmiπljen i prihvaÊen od
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akademske zajednice sustav
kvalitete u visokom πkolstvu
morao bi promicati politiku
upravljanja kvalitetom, ali i
procjenjivanja kvalitete nastave,
osposobljenosti nastavnika i
prepoznavanju izvrsnosti.
Poneπto je veÊ uËinjeno, uveden
je europski sustav bodovanja
(ECTS) koji omoguÊuje
fleksibilniji prijelaz sa sveuËiliπta
na sveuËiliπte diljem Europe,
radi se na ujednaËivanju
kriterija za napredovanje u
zvanja. Ali joπ uvijek se dovoljno
pozornosti ne posveÊuje naj-
kvalitetnijima, na kojima poËiva
razvoj sveuËiliπta, gospodarstva
i druπtva u cjelini. Stoga se
oËekuje da Êe ova nastojanja
sveuËiliπne zajednice poduprijeti
i dræava putem Ministarstva zna-
nosti i tehnologije i Nacionalnog
vijeÊa za visoko obrazovanje te
da Êe naπa sveuËiliπta za koju
godinu osigurati dignitet svojim
profesorima i kvalitetniju nastavu
studentima.

MKM.

Iz rada sekcija

Iz rada sekcija
Aktivnosti naπih sekcija neiscrpno su vrelo informacija, bez kojih
Glasnik ne bi ni funkcionirao. Naπi “dopisnici” pokazuju da uz
pjevanje, slikanje, planinarenje ili trËanje za loptom, znaju i
zanimljivo pisati. Nije li to ideja za joπ jednu sekciju?

Akademski zbor Chemicae Ingeniariae Alumni

SREBRNA MEDALJA NA ME–UNARODNOM NATJECANJU

ZBOROVA U OLOMOUCU, »E©KA

»lanovi Akademskog zbora
Chemicae Ingeniariae Alumni i
njihova dirigentica Iva Juras
sudjelovali su od 6. do 9. lipnja
ove godine na velikom
meunarodnom natjecanju
zborova Mundi Cantant Supe-
rior u moravskom gradu
Olomoucu, »eπka. U velikoj
konkurenciji sa zborovima iz 16
zemalja Europe i Azije (od
Islanda do Filipina), zbor
Chemicae Ingeniariae Alumni
osvojio je, u kategoriji
mjeπovitih zborova, vrlo
zapaæenu srebrnu medalju.
Zbor je na natjecanju u
Olomoucu odræao dva
koncerta. Jedan u petak, 7.
lipnja, u Dominikanskoj crkvi, a
drugi u subotu, 8. lipnja, u
filharmonijskoj dvorani Reduta.
Na prvom su koncertu izvedene
skladbe sakralnog ugoaja,
primjerenog prostoru: O
salutaris Hostia (Pierre de la
Rue), In Dir ist Freude (Johann S.
Bach), Ave Maria (Ivan pl.
Zajc), Laudate Dominum (Josip
Poægaj), Agnus Dei (Stjepan

Horvat), Pater Noster (Giuseppe
Verdi).
U programu drugog koncerta
bile su izvedene sljedeÊe
skladbe: Molitva (Franjo Dugan
ml.), Ave Maria (Anton
Bruckner), kao obavezna
skladba; zatim Bogorodice
djevo, radujsja (Sergej
Rahmanjinov) i OtËe naπ
(Branko Starc).
Oba su koncerta bila odliËno
primljena od publike, ali πto je
takoer jako vaæno, od
prosudbene komisije, koja je
zboru dodijelila srebrnu
medalju, s 84 od moguÊih 100
bodova. Ovo gostovanje
omoguÊili su sponzori, kojima
zbor i na ovaj naËin zahvaljuje:
Ured za kulturu grada Zagreba,
tvornica PLIVA d.d.-Zagreb i
drugi.

Kruno KovaËeviÊ
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SEZONA ZAVR©ENA SVE»ANIM MISAMA I
KONCERTIMA U VARAÆDINU I OLIMJU

se u pitomom kraju u okolici
crkve moæe organizirati
“kmetijski” turizam, uzgajaliπte
jelena, obiteljska tvornica
Ëokolade, te ponuditi “vjeπtiËin
klanac” i sliËne atrakcije. Kada
smo se svega toga nauæivali,
ruËali u pivnici kod Hallera,
vruÊim smo se autobusom uputili
put Zagreba. Ovo gostovanje u
Olimje s velikom je æeljom i
voljom organizirao Stipe Petej.
Hvala mu.
Pravi kraj ipak je bila
tradicionalna promocija netom
diplomiranih studenata naπega
fakulteta, u subotu, 29. lipnja.
Iako prorijeeni, jer mnogi su
pjevaËi veÊ bili pobjegli od
zagrebaËke vruÊine na more,
izveli smo hrvatsku i akademsku
himnu, te dvije skladbe (ZajËevu
Ave Maria i Händelovu
Canticorum Jubilo). Po reakciji
promoviranih inæenjera i
njihovih roditelja i prijatelja
osjetili smo da smo im svojim
pjevanjem ovaj dan uËinili joπ
malo sveËanijim. Sretni oni, a i
mi zadovoljni, uputili smo se na
zasluæeni godiπnji odmor.

Kruno KovaËeviÊ

Na kraju uspjeπne sezone, prve
pod vodstvom dirigentice Ive
Juras, naπ je Zbor sudjelovao u
misnim slavljima u Varaædinu i
Olimju (Slovenija). Najprije je,
u subotu 15. lipnja 2002., u
Varaædinskoj katedrali
Uznesenja Marijina odræan “Te
Deum”, misa zahvalnica za
studente, profesore i dekane
varaædinskih fakulteta i
veleuËiliπta. Misu je predvodio
varaædinski biskup msgr. Marko
Culej, a izvedena je “Misa
Simplex” Albe VidakoviÊa.
Odmah poslije mise Zbor je
odræao kraÊi koncert sakralne
glazbe. Izvedena su djela
Franje Dugana ml., Antona
Brucknera, Sergeja
Rahmanjinova, Branka Starca,
Pierre de la Ruea, Johanna
Sebastiana Bacha, Ivana pl.
Zajca, Josipa Poægaja,
Stjepana Horvata i Giuseppea
Verdija. UnatoË lijepoj pripremi
i ozraËju akustiËne barokne
isusovaËke crkve, pjevaËima je
zasmetao relativno mali odaziv
varaædinskih studenata i
profesora. Ugoaj je donekle
popravio biskup Culej, koji se
nakon mise lijepim rijeËima
zahvalio Zboru i upoznao nas s
povijesti crkve i biskupije. Iza
podne cijeli je zbor bio pozvan
u PreseËno, kod Ëlanova zbora
Ane i Marijana MeπtriÊa, gdje
smo uz jelo, piÊe i πetnje lijepim
vinogradima oko njihove klijeti

proveli cijelo poslije podne.
Oni pak, kao i proteklih
godina, pokazali su se
savrπenim domaÊinima, kojima
iskazujemo veliku zahvalnost.
VeÊ tjedan dana kasnije, u
nedjelju 23. lipnja, Zbor je
ponovio praktiËki isti program u
pavlinskoj crkvi u Olimju, u
Sloveniji. PosjeÊenost je bila
mnogo bolja, a i publika je
znatno angaæiranije i s
paænjom posluπala naπ koncert.
Od gvardijana smo iza toga
doznali o povijesti crkve i
priljubljenog mu dvorca, sada
samostana. Bez æelje da
ponavljamo izreËene Ëinjenice,
dovoljno je reÊi da su nakon
burnih stoljeÊa djelovanja,
ukidanja, prenamjene itd.,
crkva i samostan nedavno
prekrasno obnovljeni. Gvardijan
je uloæio veliku volju i energiju
pokazujuÊi nam svaki kutak i
crkve i samostana, a zatim nas
je poËastio lokalnim
specijalitetima. Posebno nas se
dojmila stara ljekarna i po
boËica “ljekovite”
rakije, koju je svaki
pjevaË dobio na dar.
Razveselio nas je i
njegov javni poziv
da doemo ponovo,
prve nedjelje
mjeseca prosinca, na
godiπnji blagdan
Slovenski su nam
susjedi pokazali kako

Iz rada sekcija

Samostan i crkva u Olimju



G L A S N I K9

Naπe srebro zlatnog sjaja nam je bilo skoro gore nego
bez njega. Biser joj je bio kada
je kao domaÊin odvela naπ
autobus u zabranjeni smjer, pa
smo preko sat vremena
pregovarali s policijom i na
kraju po torbama i dæepovima
skupljali krune za kaznu kako bi
nas pustili dalje na jednu
veËericu u pivnicu, a svi su
izgledi bili da Êemo zakasniti.
To nam se i dogodilo, pa smo
veËerali sireke i feferone (hvala
Marijanu) i to zalili “Kozel”
pivom u jednoj zgodnoj
“prËvarnici”. No ja sve okolo
naokolo, a ono najvaænije?!
Ono zbog Ëega je Zbor
Chemicae ingeniariae alumni i
doπao u Olomouc na taj Me-
unarodni festival zborova !?
E, to je poglavlje za sebe.
Naime, imali smo dva nastupa.
Jedan je imao karakter koncerta
i odræan je u crkvi pri
Dominikanskom samostanu.
Koliko sam uspjela zamijetiti
crkva baπ nije bila puna, pa
sam se silno zaËudila kako nam
tako malo publike tako jako
pljeπÊe. Mora da smo im se
jako dopali. Natjecateljski dio
bio je njihovom “Lisinskom”,
dakle koncertnoj dvorani, gdje
smo nastupili u kategoriji F3-
superior. Dali smo sve od sebe i
silazili s pozornice uvjereni da
smo bili bar dobri. SluπajuÊi
naπe konkurente bivali smo sve
zadovoljniji sve dok nisu naiπli
Filipinci i pokvarili sve naπe
“zlatne” snove. Dakle, πto su ti
izvodili!!! Sad su fiÊukali kao

Iz rada sekcija

Olomouc je prekrasan grad s
oko 100.000 stanovnika u
kojemu je tijekom naπeg
boravka Ëetiri dana i noÊi
padala kiπa, πto nam nije
pokvarilo dobro raspoloæenje i
volju da ga vidimo i upoznamo.
Doæivjeli smo ga kao gradiÊ
trgova, spomenika, dvoraca,
crkava, katedrala, muzeja i
parkova. Sama Ëinjenica da su
ga, u danas veÊ davna
vremena, Habsburgovci koristili
za svoje odmore (od politike,
traËeva, preljuba i ostalog)
govori o njegovim
blagodatima.
Nitko nije odolio slikanju sa
spomenikom Sv. Trojstvu na
srediπnjem trgu, a svima nam je
u trajnom sjeÊanju ostao dvorac
Bouzov, koji smo razgledali
izvana i iznutra, a u kojem je
tog kiπnog dana jedan Ëeπki
par izrekao svoje “da”, pa smo
zadivljeni gledali svate u ljetnim
oblekama kako se smijeπe
fotografima dok su se æenama
dekoltei nakostrijeπili i poplavili.
I nehotice smo jaËe pritegnuli
svoje tople vindjakne.
Oduπevila nas je i crkva Sv.
Morica na toranj koje smo se
popeli uskim, mraËnim,
zavojitim stepenicama (preko
300), ali se isplatilo zbog
pogleda na Ëitav grad, koji
nam je “puknuo” pred oËima. U
crkvu na Biskupskom trgu uvest
Êe Vas domaÊini s naroËitim
ponosom, jer se u njezinu

sklopu nalazi i mali muzej
misionara u kojemu posebno
mjesto zauzima dio posveÊen
Majci Tereziji.
Osim kulturno-povijesnih
spomenika upoznali smo i
modernije ustanove poput
restauracija, slastiËarnica i
naroËito pivnica. Jer, kako bi
bilo posjetiti »eπku, a ne popiti
koji krigl Ëeπkog piva.
Naravno, nismo bili smjeπteni u
samom Olomoucu, nego 20-ak
km udaljenom mjestaπcu Litovel i
to u aËkom domu, koji me je
neodoljivo podsjetio na
studentske dane u domu “Stara
Sava” ili “Moπa Pijade” kod
Dæamije. Samo, πto se mora
priznati, ova generacija ima
kvalitetnije sprejeve i flomastere,
pa se literarni radovi na
zidovima, vratima i ormarima
bolje dræe nego u moje doba.
Sobe su bile Ëetverokrevetne i
obvezno s barem jednim
krevetom na “katu”. Blaga,
Tajana i ja bile smo sretne da
imamo Anitu, pa je taj problem
u naπoj sobi bio uspjeπno
rijeπen. Sanitarije, po jedna
prostorija na katu, bile su za
divno Ëudo priliËno Ëiste, πto je
unijelo joπ jednu notu
zadovoljstva smjeπtajem.
SreÊu i zadovoljstvo nismo,
meutim, imali s dodijeljenom
nam vodiËicom Alenom, koju
smo od milja nazvali Smuπenjka
i koja je inaËe bila zgodna
curica, ali s njezinim voenjem
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ptiËice, pa su rikali kao divlje
zvijeri, pa su izazvali silnu
grmljavinu pomoÊu limova. Bilo
je tu solo pjevanja, dueta, pa
same æene, pa samo muπki, ali
sve u nekoj neobjaπnjivoj
harmoniji. Zaista, ostavili su nas
bez daha. Bilo je to neπto
sasvim drukËije od svega
ostalog, a izvedeno vrhunski i
profesionalno. Znali smo da su
izvan svake konkurencije.
Proglaπenje rezultata u Zimnom
stadionu potvrdilo je naπa
predvianja da Êe Manilci
osvojiti sva prva mjesta. Ali,
ostvarile su se i naπe potajne
æelje i oËekivanja i to u vidu
DRUGOG mjesta i SREBRNE
medalje. Gotovo nismo mogli
vjerovati, jer su nas u naπem
Zagrebu, na domaÊem
natjecanju zborova odræanom
dva mjeseca ranije rangirali
nisko, dodijelivπi nam “plaketu
za sudjelovanje”. A konkurencija
je u Zagrebu bila daleko
slabija. Sad nam tek nisu jasni
naπi domaÊi kriteriji!
Ne moram ni reÊi da naπoj
sreÊi nije bilo kraja. Svi su
fotoaparati snimili nas, naπu
dirigenticu Ivu, naπu srebrnu
medalju i diplomu. Veselje je
doseglo kulminaciju na
SpoleËenskoj (oproπtajnoj)
veËeri. Plesalo se do kasno u
noÊ, a onda je trebalo krenuti
na spavanje, jer nas je sutradan
oËekivao 12-ak sati dug put do
Zagreba.
A tek kad smo se uveËer
pojavili u Pierottijevoj!! Ovacije!

Transparenti! »estitanja! Poljupci! Ma, neπto za vjeËno sjeÊanje.
Doduπe, transparente (na formatu A2) nosile su naπe Kaπtelanke, a
ovacije su izvodili muæevi i æene koji su doËekali svoje mile i drage.
Ali mi smo se osjeÊali kao Ëetrdesetak KosteliÊa, koji su se upravo
vratili sa svjetskog prvenstva!

Elvira BoæiËeviÊ

Novi Odbor Zbora

Sredinom rujna Zbor je nastavio
s redovitim probama.
Napravljen je ambiciozni
program za sljedeÊu sezonu, a
nakon godine dana “prelaznog
Odbora”, u kojem su bili
Mladen BrajdiÊ, proËelnik, te
Lucija Kaπtelan-Kunst, Maja
PetkoviÊ, Jasna Rukavina, Duπko
©tefanoviÊ, Stojan Trajkov i
Kruno KovaËeviÊ, provedeni su
izbori za novo vodstvo Zbora.
Na listi je bilo 7 kandidata, a
biralo se 5 Ëlanova.  Novi
odbor Ëine: Stjepan Petej,
proËelnik, te Karolina Zaviπek,
Jasna Rukavina, Maja PetkoviÊ i

Vera Stasenko. UpuÊujemo
javnu zahvalu proËelniku
Mladenu BrajdiÊu i ostalim
Ëlanovima na dosadaπnjem
radu, a Stjepanu Peteju i novim
Ëlanovima Odbora æelimo
mnogo uspjeha u buduÊem
voenju Zbora.

Upravni odbor AMACIZ-a

Iz rada sekcija

»lanovi Zbora poslije uspjeha u Olomoucu
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Planinarska sekcija

Godina 2002. donijela je
smjenu u naπoj planinarskoj
sekciji. Dosadaπnji vrlo uspjeπni
proËelnik planinarske sekcije dr.
sc. Emir HodæiÊ oprostio se od
nas na izvrsno organiziranom
izletu u oæujku ove godine u
okolicu Krapine, pa je na
Godiπnjoj skupπtini AMACIZ-a
koordinacija izleta povjerena
meni.
Da Vam se predstavim: ja sam
Alka Horvat, radim u Zavodu
za analitiËku kemiju Fakulteta
kemijskog inæenjerstva i
tehnologije i dugogodiπnji sam
planinar, premda do sada
nisam organizirala izlete. Sada
sam dobila tu priliku i vjerujte
da to nije jednostavan zadatak.
Dr. HodæiÊu idu sve moje
pohvale.
Prvi izlet na Medvednicu vodio
je profesor Kunst. Plan izleta:
Mihaljevac-donja stanica
æiËare-Hunjka-GorπÊica. Zbog
nesklonog vremena nekoliko
puta smo otkazivali i premjeπtali
datum izleta u nadi da Êe
sljedeÊa nedjelja biti ljepπa.
KonaËno, 21.travnja 2002.,
premda je nedjelja opet
osvanula kiπna, izlet je
obavljen. Na moju poËetnu
æalost bio je dosta osebujan.
Pojavilo nas se petero, a dvije
planinarke (priznajem da sam i
ja bila jedna od njih) nisu ni
krenule na izlet. Put Hunjke
odlaze predsjednica druπtva
profesorica Cerjan, kolegica

BreËeviÊ s Rudjera i voditelj
izleta dr. Kunst. Tako smo
ostvarili svoj prvi PBV izlet.
Vrijeme je najsmjelijima bilo
blagonaklono pa je dan bio
kao stvoren za planinarenje, ni
prevruÊ ni prehladan.
IduÊi izlet bio je najavljen za
nedjelju 19.svibnja 2002. iπlo
se vlakom do Podruta, a onda
prema IvanπËici, ali samo do
LujËekove hiæe pod Pokojcem.
Voa izleta sam ovaj puta ja.
Dan opet obeÊava kiπu koja visi
nad gradom. Baπ nemamo
sreÊe. PoËetna toËka: aula
Glavnog kolodvora; ne dolazi
nitko. U poslijednji trenutak
pada mi na pamet da me je
predsjednica druπtva pitala staje
li vlak na Zapadnom kolodvoru.
Jurim izbezumljeno na πalter
kupiti kartu do tog stajaliπta i na
ulazu vlaka u stanicu zaËujem
poziv: Alka!. U vlak ulaze
profesorica Cerjan i kolegica
BreËeviÊ. U smijehu i zafrkanciji
poËinje joπ jedan PBV izlet.
Sigurno ste se dosad veÊ

zapitali kakvi su to PBV izleti?
Pa to je oËito; Predsjednica
AMACIZ-a, kolegica BreËeviÊ i
Voditelj(ica) izleta, a izleti su
uvijek super. Super vrijeme,
super ljudi, super poznanstva.
TreÊi naπ izlet organiziran je
zajedno s HPD “Kapela”.
Odveo nas je na obronke Dilj-
gore u goste HPD “Dilj-gora” iz
Slavonskog Broda. Iπli smo auto-
busom, skupilo nas se ovom pri-
likom jedanaest iz AMACIZ-a,
ako ne raËunamo i planinare
Kapele koji su i naπi Ëlanovi.
Izlet je bio vrlo uspjeπan. Bilo je
naporno, bilo je vruÊe, bilo je
veselo. Osim toga izlet je imao
i svoju kulturno-povijesnu notu
za koju se pobrinula kolegica
Ranka ©tern, o Ëemu Êe sama
napisati nekoliko rijeËi.
U meuvremenu planiram
internet stranicu na kojoj bi bile
dostupne obavijesti o izletima,
telefonski brojevi i e-adrese za
sve informacije o naπim
aktivnostima. Nadam se i
pokoja slika s naπih izleta.

Iz rada sekcija

S izleta na Dilj-goru
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Dragi planinari i ostali Ëlanovi
AMACIZ-a pozivam Vas na
suradnju. Ako imate ideju o
ponekom izletu javite se. Javite
se i ako imate hrabrosti voditi
koji PBV ili masovniji izlet. Ako
imate digitalni fotoaparat
ponesite ga na izlet, fotografije
Êemo objaviti na internetu da
svi vide kako nam je bilo super.
Ako imate bilo kakve ideje u
vezi s planinarenjem u naπoj
sekciji, javite se. Svaka
sugestija je dobrodoπla.
Pomozite mi proπiriti plan
buduÊih izleta!
Javite se na adresu
planam@fkit.hr ili na telefon
01/45-97-207

Vaπa koordinatorica izleta
Alka Horvat

prema kojoj je izraen njegov
rektorski portret izloæen u auli
SveuËiliπta i kopiju njegova
“osobnog izkaza” koji je
svojeruËno potpisao 15. travnja
1893. Umro je 19. svibnja iste
godine i pokopan na
zagrebaËkom Mirogoju.
Gjuro Pilar roen je 22. travnja
1846. u Brodu na Savi (danas
Slavonski Brod). Studirao je na
preporuku Andrije Torkvarta
BrliÊa i uz potporu biskupa
Strossmayera na “sveuËiliπtu
bruseljskom” te doktorirao
1868. Od 1870. djeluje u
zemlji najprije kao pristav
Narodnog zemaljskog muzeja.
Bio je jedan od osnivaËa i autor
pravila “druπtva za laznju po
gorah”, odnosno Hrvatskog
planinarskog druπtva,
utemeljenog 1884. Od 1873.
dopisni je Ëlan Akademije, a od
1875. redoviti. Iste godine
izabran je za redovitog
profesora mineralogije i geo-
logije na tek osnovanom SveuËi-
liπtu Franje Josipa I. u Zagrebu.
Znatan je njegov prinos
istraæivanja potresa u nas. U
prikazu zbivanja vezanih uz
zagrebaËki potres 9. studenoga
1880., Pilar ga - na temelju
prvog regionalno-geoloπkog
prikaza Medvednice - dovodi u
vezu sa strukturnim odnosima
izazvanim lomljenjem kamene
kore zbog dinamike uæarene
Zemljine nutrine. Prvi doktorat iz
prirodnih znanosti na
zagrebaËkom SveuËiliπtu pod
njegovim je mentorstvom

postigao 1881. Mijo KiπpatiÊ
naπ poznati mineralog i
petrolog. U novoosnovanom
Hrvatskom naravoslovnom
druπtvu (1885.) Pilar je bio prvi
podpredsjednik. Za rektora u
akademskoj godini 1884./85.
izabran je 22. lipnja 1884. u
sloæenim okolnostima radi
suspenzije njegova prethodnika
prof. Blaæa LorkoviÊa koji nije
htio provesti istragu protiv
studenata zbog izgreda pred
kemijskim laboratorijem.
Zalaganjem prof. Pilara suspen-
zija je ukinuta, pa je LorkoviÊ
obavljao duænost prorektora.
Prof. Pilar je u dva mandata bio
dekan Mudroslovnoga fakulteta.
Pilar je kao istraæivaË svoja
intelektualna dostignuÊa
usmjerio prema rjeπavanju
znanstvenih i struËnih problema
Domovine, a kako je Hrvatska
mala zemlja znanstvena
podruËja s regionalnim
predznakom imala su i imaju
naglaπeno znaËenje.
Iz ovoga kratkog pregleda
jasno je zaπto je planinarski
objekt na Dilj gori dobio ime po
slavnom prirodoznanstveniku
roenom u Slavonskom Brodu i
zaπto smo kolege planinare iz
Slavonskog Broda - a ovim
putem i Ëitatelje Glasnika -
æeljeli upoznati s dijelom
dokumenata iz arhive
SveuËiliπta, uglavnom
nepoznatih πiroj javnosti.

Ranka Franz-©tern

Iz rada sekcija

Na izletu Planinarske sekcije na
Dilj goru u lipnju 2002.
predala sam u Domu Gjure
Pilara u ime Planinarske sekcije
gospodinu Miji ©oπu kopiju
fotografije dr. Gjure Pilara,

Rektor Gjuro Pilar, ljubitelj

planina
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Rad Likovne sekcije i Galerije AMACIZ u 2002. godini i
planovi za sljedeÊu godinu

U sijeËnju Êemo se izloæbom
prisjetiti i drage Zdenke
Stiploπek koja nas je napustila
nedavno. Tiha i mirna, omiljena
meu studentima, slikarica od
djetinjstva, omiljena Ëlanica
naπe Sekcije od njena osnutka,
sa svojim je slikama uvijek s
nama.
Na redovitu godiπnju izloæbu
Sekcije u veljaËi 2003.
nadovezat Êe se samostalne
izloæbe Ëlanova naπe Sekcije i
gostiju Galerije, ali o tome viπe
rijeËi u iduÊim brojevima
Glasnika.
Zaljubljenice u Loπinj,
predsjednica AMACIZ-a,
©tefica Cerjan StefanoviÊ i
Ëlanica naπe Sekcije Tanja
Pompe priredit Êe zajedniËku
izloæbu “Loπinjski akvareli” u
galeriji “Montenegrina”. Bit Êe
to uskoro, u veÊ sumornom
studenome ove godine, pa se
veselimo sunËanom ozraËju te
izloæbe.
A πto se zbivalo prije ljeta?
“Njeni pejsaæi (naroËito
jedrilice) toliko su impresivni i
dokazuju da je Branka Kopeti
izgradila svoj vlastiti stil koji
znatno nadmaπuje uobiËajeno
realistiËko gledanje. Isto se
moæe reÊi i za njena djela koja
prikazuju sakralnu arhitekturu
(npr. ZagrebaËku i ©ibensku
katedralu) koja dokazuju da
ova slikarica znalaËki svladava
karakteristike svih arhitektonskih
stilova i doËarava sakralni
znaËaj sadræaja svih likovnih
ostvarenja” rijeËi su koje je za

Iz rada sekcija

Sredinom rujna, kao prvi
nagovjeπtaj jeseni, iz Male
predavaonice na MaruliÊevom
trgu 19 zapoËinje se πiriti miris
slikarskih boja. Na klupama se
nau kolaËiÊi i voÊe, znak
dobrodoπlice koju Ëlanovi
Likovne sekcije AMACIZ
upuÊuju jedni drugima, radujuÊi
se ponovnom druæenju.
Prva prigoda za okupljanje bio
je, meutim, roendan prof.
Aleksandera Forenbachera, za
stare Ëlanove Saπe, u njegovu
gostoljubivu domu, u druπtvu
drage mu supruge Mire. S
poπtovanjem i znatiæeljom
upoznali smo njegov slikarski
naslonjaË, πtafelaj, slike u
nastajanju, stare obiteljske
fotografije, planove za
buduÊnost.....Bilo je ugodno i
veselo Ëavrljati s to dvoje
prekrasnih ljudi; nakratko smo
zaboravili na vrijeme u kojem
æivimo. Æelimo, Saπa, joπ puno
takvih druæenja!

»etvrtak poslije podne je naπ
dan i nastavljamo tamo gdje
smo stali ljetos, iako je veÊina
Ëlanova Sekcije marljivo slikala
cijelo ljeto. OËekuju nas i
izloæbe u Galeriji AMACIZ.
Krajem listopada druæenje s
kriæevaËkom skupinom autora
na izloæbi “KriæevaËki likovni
zapisi”. Plod je to sudjelovanja
Ëlanica Likovne sekcije AMACIZ
u radu likovne kolonije
posveÊene izgradnji sruπenog
tornja crkve Sv. Petra u
Orehovcu, Kriæevci, srpanj
2002.
Zatim slijedi izloæba “In
memoriam” Mihaela TkalËeca,
jednog od osnivaËa Galerije i
Sekcije i njenog prvog
proËelnika. Svima draga osoba
na koju se uvijek moglo osloniti,
umjetnik istanËana ukusa i
profinjene duπe koju otkrivaju
njegovi akvareli.......Vrlo nam
nedostaje!

S proslave roendana prof. A. Forenbachera
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svog æivota napisao prof.dr.
Antun Bauer, likovni znalac i
promicatelj amaterskog likovnog
stvaralaπtva o radu poznate
amaterske slikarice, profesorice
matematike, Branke Kopeti. U
svibnju ove godine prostore
galerije AMACIZ ispunila su
njena svima znana jedra,
portali i interijeri crkava,
zanimljivi portreti od kojih Êe
jedan krasiti prostorije FKIT-a.
Brankinoj izloæbi prethodila je
godiπnja izloæba Sekcije u
veljaËi i samostalna izloæba
naπe nove proËelnice Sekcije,
Vesne Hrust. Osobe vedre
naravi, jednostavne, kreativne,
uvijek spremne da pomogne.
©to misli o njenu stvaralaπtvu
naπ voditelj Aleksander
Forenbacher, Saπa?

Pogledajmo ulomak iz kataloga
izloæbe:
“Kad pogledamo sliku ili crteæ
Vesne Hrust, prvo nam “udari u
oËi” izvjesna æestina izraza,
koja se oËituje i u oblikovanju i
u boji, na prvi pogled vidimo
da je slikarica spontani
ekspresionist.
Sloboda izraza na neki naËin
prikriva vrsnoÊu i cjelovitost
oblikovanja, koju otkrivamo tek
kad prodremo pod povrπinu
prvog dojma.
S izrazitim oblicima, danima
suverenim zamahom, u skladu
je zvuËna, muzikalna boja
(naËas je to treπtanje trublje,
naËas suptilni pijev flaute (bez
distoniranja).

Uvijek ti oblici i “zvuci”
proizlaze iz potrebe slikarice da
izrazi svoju fascinaciju, svoje
oduπevljenje vienim i
doæivljenim.”.........
Ne govori li to dovoljno o
Vesni?
I na kraju, sudjelovanje Ëlanova
Sekcije na izloæbama i likovnim
kolonijama u drugim prostorima.
Najprije o skupnoj izloæbi
Ëlanova Sekcije, “Aktovi-studije”.
»lanovi Sekcije Zoran Munjin i
Tanja Pompe nahodali su se
gradom traæeÊi prostor u kojem
bismo priredili tu izloæbu.
Zanimljivo? Da, jer mnogo
govori o hipokriziji; posebice
kad se na kioscima s tiskom
neskriveno pokazuju obnaæene
ljepotice u najrazliËitijim, Ëesto
neukusnim pozama! Naπa je
izloæba naπla svoje mjesto u
Ëitaonici knjiænice “Vladimir
Nazor” u Zagrebu. Lijepa
izloæba, plod jednogodiπnjeg
studiranja akta gospoe Zdenke
(profesionalnog slikarskog
modela), jedne od najteæih
disciplina na studiju slikarstva. I
umjesto komentara, citirajmo
prof. Forenbachera:
Jedno je razmiπljati racionalno,
djelovati “korisno”, drugo
ovladati svojom senzacijom,
osluπkivati glas svoje intuicije.
Naπe racionalno i svjetovno
(Ëitaj materijalistiËko) vrijeme
favorizira “vanjskog Ëovjeka
akcije” (dakako praktiËne,
utilitarne akcije).
Zanimljivo je da i u takvom
vremenu, evo i meu nositeljima

utilitarizma ima ljudi koje
korisno djelovanje ne
zadovoljava potpuno. »ovjek je
joπ uvijek univerzalno biÊe, i uz
zadovoljavanje fiziËkih i mate-
rijalnih potreba, bar povremeno
nastoji zadovoljiti i potrebe
svog duha. O tom svjedoËi i
ova izloæba crteæa akta Likovne
sekcije AMACIZA-a.
Postoji dakle zbiljska ljudska
potreba koja opravdava
postojanje amaterizma.
Jer, talent je joπ uvijek πiroko
posijan, sluæbene ustanove ne
obuhvaÊaju sve darovitosti. I to
opravdava amaterizam.
Koju je razinu, gledajuÊi
opÊenito, ova izloæba dosegla
neka svatko prosudi po svom
osjeÊaju. Ona je opravdana.
U planu nam je izloæbu, koju je
Zoran zamislio i ostvario kao
multimedijalni dogaaj, ponoviti
u joπ jednom izloæbenom
prostoru. Nadamo se da Êete je
posjetiti.
Vera GlaviÊ odræala je
samostalnu izloæbu u galeriji
“Montenegrina” u Zagrebu,
posveÊenu njenoj rodnoj Boki.
U priloæenom izvjeπtaju naÊi
Êete podatke o sudjelovanju
ostalih Ëlanova Sekcije u radu
likovnih kolonija u dobrotvorne
svrhe.

Iz rada sekcija
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I  IZVJE©TAJ  O  RADU
LIKOVNE  SEKCIJE  I
GALERIJE  AMACIZ

1. IZLOÆBE  U GALERIJI
AMACIZ:

1. Samostalna izloæba VESNE
HRUST, Ëlanice Likovne sekcije
AMACIZ
16. sijeËnja do 16 veljaËe
2. Redovita skupna izloæba
slika Ëlanova Likovne sekcije
AMACIZ
22. veljaËe do 01. travnja
3. Samostalna izloæba BRANKE
KOPETI, Ëlanice Grupe 69 i
Druπtva likovnih umjetnika
Hrvatske
03. travnja do 31. svibnja
4. Planom rada za 2002., do
kraja godine predviene su joπ
sljedeÊe izloæbe:
* Samostalna izloæba IRENE
LUKI∆, Ëlanice Likovne sekcije
AMACIZ
02. listopada do 11.
studenoga
*  “In memoriam” samostalna
izloæba MIHAELA  TKAL»ECA
15. studenog do 31. prosinca

2. IZLOÆBE  »LANOVA
LIKOVNE  SEKCIJE  U
DRUGIM  IZLOÆBENIM
PROSTORIMA

1. Samostalna izloæba VERE
GLAVI∆, Ëlanice Likovne sekcije
AMACIZ
Galerija “MONTENEGRINA”,
Vinogradska 17, Zagreb
16. svibnja do 30. svibnja 2002.

sklopu Crvenog Kriæa,
svibanj 2002.
* “Loπinjski akvareli”,
zajedniËka izloæba ©TEFICE
CERJAN-STEFANOVI∆ i TANJE
POMPE
11, studenoga 2002., Galerija
“Montenegrina”

II PLAN  RADA  GALERIJE
I  LIKOVNE  SEKCIJE
AMACIZ  ZA  2003.

1. “In memoriam”, Samostalna
izloæba ZDENKE  STIPLO©EK,
Ëlanice Likovne Sekcije
AMACIZ
sijeËanj/veljaËa
2. Redovita skupna izloæba
slika Ëlanova Likovne sekcije
AMACIZ
oæujak/travanj
3. Samostalna izloæba DANKE
©ALEK, Ëlanice Likovne Sekcije
AMACIZ
svibanj/lipanj
4. Samostalna izloæba ÆELJKE
HODÆI∆, Ëlanice Likovne
Sekcije AMACIZ
lipanj/srpanj
5. Samostalna izloæba studenta
Likovne akademije (po
dogovoru)
listopad/studeni
6. Samostalna izloæba Ëlana
Likovne Sekcije AMACIZ (po
dogovoru)
prosinac
7. Predviene su i dvije skupne
izloæbe Ëlanova Likovne sekcije
AMACIZ:
“AKTOVI-STUDIJE”, ulja i crteæi,

2. Skupna izloæba Ëlanova
Likovne sekcije AMACIZ
“AKTOVI ( STUDIJE”, crteæi
Ëitaonica knjiænice “Vladimir
Nazor”, Vatrogasna 6, Zagreb
27. lipnja do 11. srpnja 2002.
3. Sudjelovanje na skupnim
izloæbama, SILVERIJA  PRPI∆,
Tri skupne izloæbe u
organizaciji “Petri Art”
Galerija “Podravka”,
Koprivnica; “Hrvatski dom”
Kostajnica; Galerija “Krsto
HegeduπiÊ”, Petrinja,
lipanj do rujan 2002.
4. Sudjelovanje Ëlanova Likovne
sekcije AMACIZ u radu likovnih
kolonija u dobrotvorne svrhe (za
izgradnju sruπenog tornja crkve
Sv. Petar Orehovec kod
Kriæevaca)
* Danka ©alek, Nada StubiËar,
©tefanija ©imuniÊ, Vesna Hrust,
Nina Hebrang Kos, Irena LukiÊ,
Nada VojnoviÊ MusiÊ
srpanj 2002.
* Snjeæana BabiÊ, Tanja
Pompe, ©tefanija ©imuniÊ,
Likovna kolonija “100
umjetniËkih djela za 100
deficitarnih struka”
organizator: Hrvatska obrtniËka
komora
TkalËiÊeva 70, Zagreb
lipanj 2002.
* Silverija PrpiÊ
 Likovna kolonija za obnovu
gimnazije u Petrinji
Gimnazija u Petrinji, veljaËa
2002.
Likovna kolonija za pomoÊ
stradaloj djeci
organizator OpÊina Topusko u

Iz rada sekcija
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jedan od zagrebaËkih
izloæbenih prostora
“RETROSPEKTIVA”, Galerija u
predvorju, HÆ, MihanoviÊeva
12, Zagreb
8. Ostala izlaganja u drugim
izloæbenim prostorima (prema
dogovoru):
Samostalne izloæbe Ëlanova
Likovne sekcije AMACIZ
Sudjelovanje na likovnim
kolonijama

Biserka Borovnjak-ZlatariÊ

Iz kataloga izloæbe
“Aktovi-studije”

Na studijama aktova poËeli
smo raditi ujesen 2000. i taj
smo rad u kontinuitetu provodili
sve do ljetnih odmora 2001.
Razlog za zapoËinjanje toga
posla bio je djelomice u
zasiÊenosti grupe dotadaπnjim
temama (pejsaæi i mrtve prirode
uglavnom), a djelomice u
potrebi za istraæivanjem novih
motiva. Nismo u tome trenutku
znali na kakav smo se tvrd orah
namjerili.
Bilo je logiËno da za preteæno
æensku grupu pokuπamo naÊi
muπki model, πto smo kolegica i
ja, zaduæeni za to doista i
pokuπali, no nije nam uspjelo i
mi smo u crtaonu doveli
gospou Zdenku, pomalo
sumnjajuÊi hoÊe li grupa biti
zadovoljna naπim izborom.
Nismo tada mogli ni pomisliti

kakav Êe izvor inspiracije naπa
tamnokosa i stasita Zdenka
postati za veÊinu Ëlanova.
Jedina dva muπka Ëlana,
Zvonko i ja potajno smo se u
sebi radovali izboru, nadajuÊi
se brzom svlaËenju lijepe dame.
Ali avaj, kako smo naivni bili!
Naπ mudri Saπa Forenbacher,
neprijeporan u svojoj struËnosti
imao je veÊ spreman program
za putovanje na koje smo se
tako hrabro otputili. “Prvo Êe se
studirati glava, portret, pa kada
se to savlada, moæete prijeÊi na
torzo, obuËen, naravno, a
potom Êemo razmisliti o cijeloj
figuri”. Da, to su bile njegove
rijeËi koje su nas bacile u tvrd i
mukotrpan rad sljedeÊa dva
mjeseca, a naπ je model
vjerojatno pomislio da se
nikada neÊe ni morati svuÊi.
Dan kada se Zdenka prvi puta
razodjenula pamtimo po
svojevrsnom πoku koji smo svi
doæivjeli. Pitao sam se kasnije
zaπto je to tako bilo. Svi veÊ
imamo neke godine i svi smo
veÊ vidjeli naπe supruge,
muæeve, kÊeri, ljubavnice
...obnaæene u sigurnosti naπih
spavaonica, kupaonica, na
plaæama.....
Poneki od nas vidjeli su to
vjerojatno i u noÊnim barovima i
na sliËnim mjestima, a televizija
i mediji nude nam obnaæenost
doista svakodnevno. Ipak, bili
smo donekle zateËeni vidjevπi
naπu gospou Zdenku, briænu
majku dvoje djece, æenu koju
smo u meuvremenu i pomalo

upoznali, razodjevenu tu meu
nama, kao da je to neπto
najnormalnije.
Dalje je sve bilo poput nekog
filma. Nastala je svojevrsna
pomama crtanja i studiranja
Zdenke. Nitko nije viπe niπta
drugo radio niti planirao nego
rad na aktu, osim, naravno,
onih jadnika koji joπ nisu proπli
sve Saπine stupnjeve i nisu
ostvarili pravo na Zdenku, pa su
bili prisiljeni i dalje crtati
kartonske kutije, zdjele, usahle
narove i rogaËe. Bio sam tada
doæivio i drugo iznenaenje,
mogu to slobodno reÊi. Poneπto
znam o crtanju jer su papir i
olovka i potreba da grafiËki
iskaæem ono πto æelim reÊi dio
moje osobne i profesionalne
svakodnevnice. Ipak, bio sam
iznenaen i iskreno dirnut kada
sam vidio s kojom su se straπÊu
moje drage kolegice, u
svakodnevnom æivotu supruge,
majke, bake, penzionerke,
inæenjerke koje muÊkaju
kemikalije nad plamenikom,
bacile na prouËavanje
anatomije, proporcije,
volumena i forme. Nisam
mogao ni pomiπljati da bi
pogoena kosina bedra koje
nosi teæinu tijela mogla kod njih
biti izvorom tolikog
zadovoljstva, ili da neuspjelo
stopalo i poneke premale ruke
mogu baciti u takav oËaj. Svaki
se puta sa zebnjom Ëekalo
zavrπetak seanse, kada se naπe
radove izvjesilo na ploËu, na
opÊi javni ogled i strogi i

Iz rada sekcija
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pravedni sud naπega Saπe.
Tako su zima, proljeÊe i
poËetak ljeta 2000/2001.
proπli u nevjerojatnoj
stvaralaËkoj groznici. “Surfali”
smo strasno svakoga Ëetvrtka po
Zdenkinom tijelu, izvoru i
inspiraciji za stalno nova,
fantastiËna crtaËka i slikarska
saznanja i iskustva. Akt spada u
jednu od najteæih disciplina na
studiju slikarstva, to sam znao,
ali da Êe moje kolegice biti
toliko hrabre i odluËne da se u
svom amaterizmu tako
beskompromisno pohrvu s time,
to nisam mogao znati
Zato se nadam da Êete danas,
kada gledate ovu izloæbu,
pronaÊi neπto od te
ostraπÊenosti koja nas je dræala
sve te mjesece i molim vas da
ne budete previπe strogi i kritiËni
i da se ne smijete nerazmjerno
velikim bokovima, prekratkim ili
predugaËkim udovima,
smijeπnim glavama. Znajte da
je to tijelo, i takvo kakvo je,
proiziπlo iz poπtene i fer borbe,
u iskrenoj æelji da se pribliæi
savrπenstvu onakvom kakvo ga
moæe samo priroda dati, a
jedino pravi umjetnik, dajuÊi
cijeli svoj æivot, doseÊi.

Zoran Munjin

©portska sekcija
10 GODINA SPORTSKIH SUSRETA AMACIZ-a

19. SPORTSKI SUSRETI AMACIZ-a
15. lipnja 2002.

Iz rada sekcija

Ove smo godine obiljeæili jubilarnu desetu godinu odræavanja
Sportskih susreta. DomaÊin nam je bila Petrokemija d.d. iz Kutine.
Kao i oba puta do sada, naπi dragi prijatelji i kolege iz Kutine lijepo
su nas primili. Ovi susreti okupili su, πto veÊ postaje tradicija, veliki
broj diplomiranih inæenjera i prijatelja kemijsko-tehnoloπkog studija, a
πto je i najvaænije i veliki broj studenata.
Odræana su natjecanja u malom nogometu, πahu, tenisu i stolnom
tenisu. Nakon neizvjesnih i borbenih πportskih dogaanja, odigrano
je i “treÊe poluvrijeme” u Petrokemijinom restoranu.

MALI NOGOMET

©est ekipa bilo je podijeljeno u dvije grupe. Nakon razigravanja po
skupinama, pobjednici su igrali finalnu utakmicu.
Prvo mjesto osvojila je ekipa KGT©-a, koja je u finalu pobijedila
domaÊine PETROKEMIJU nakon vrlo uzbudljive i neizvjesne
utakmice. Utakmica je nakon regularnog dijela zavrπila neodluËenim
rezultatom, pe se pristupilo izvoenju sedmeraca. Viπe sreÊe imala je
ekipa KGT©-a koja je po prvi puta osvojila pobjedniËki pehar.

SKUPINA A SKUPINA B

PETROKEMIJA FKIT

INA-SSRII KATRAN

FKIT-studenti KGT©

REZULTATI:

PETROKEMIJA # INA SSRII 3 # 1

FKIT # KATRAN 0 # 1

PETROKEMIJA # FKIT-studenti 2 # 2

FKIT # KGT© 3 # 2

FKIT-studenti # INA SSRII 2 # 6

KATRAN # KGT© 1 # 3
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REDOSLIJED NAKON RAZIGRAVANJA PO SKUPINAMA:

SKUPINA A utakmice pobjeda neodluËeno poraz gol razlika bodovi
1. PETROKEMIJA 2 1 1 0 5 # 3 4
2. INA-SSRII 2 1 0 1 7 # 5 3
3. FKIT-studenti 2 0 1 1 4 # 8 1

SKUPINA B utakmice pobjeda neodluËeno poraz gol razlika bodovi
1. KGT© 2 1 0 1 5 # 4 3
2. FKIT 2 1 0 1 3 # 3 3
3. KATRAN 2 1 0 1 2 # 3 3

Egzibicijsku utakmicu odigrale su studentice FKIT-a koje su se podijelile na PiliÊe i Kokoπi. SudeÊi prema
rezultatu PiliÊi Êe morati joπ puno kukuruza kljucati da bi dostigle Kokoπi.

EGZIBICIJSKA UTAKMICA FKIT-PILI∆I # FKIT-KOKO©I 0 # 2

FINALE PETROKEMIJA # KGT© 1 # 1 1 # 3 (nakon sedmeraca)

Sastavi:
PETROKEMIJA: Losso, PetroviÊ, PeteπiÊ, Lisac, Zovko, Fresl, KlariÊ, Friπ
KGT©: Engert, MamiÊ, Vragotuk, HrgetiÊ, Rimac, JeliÊ, MihiÊ, Poljak
Strijelci: 1-0 Zovko, 1-1 MamiÊ
KONA»NI REDOSLIJED:
1. KGT©
2. PETROKEMIJA
3. INA-SSRII

STOLNI TENIS5
Na stolnoteniskom turniru sudjelovalo je 7 natjecatelja. Prvo mjesto zasluæeno je osvojio Mario Miljavac,
bez izgubljenog susreta. Drugo mjesto, veÊ po tradiciji zauzeo je “vjeËiti drugi” –uro FutaË, dok je treÊi bio
Boris PerhaË. Nakon odliËnih partija na Studentskoj tehnologijadi, iznenaujuÊe zadnje mjesto zauzeo je
student Jerome le Cunf, kojeg je Tehnologijada vjerojatno iscrpila.

REDOSLIJED:
ut. Pob Por set razlika

1. MARIO MILJAVAC 6 6 0 18 : 7
2. –URO FUTA» 6 5 1 17 : 9
3. BORIS PERHA» 6 4 2 15 : 13
4. ANTUN GLASNOVI∆ 6 3 3 13 : 12
5. ÆELJKO LACKOVI∆ 6 2 4 11 : 13
6. ZDENKO LACKOVI∆ 6 1 5 9 : 15
7. JEROME LE CUNFF 6 0 6 5 : 18

Iz rada sekcija
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©AH

U πahovskom dijelu turnira sudjelovala su samo dva sudionika i to uvijek nazoËna braÊa Domagoj i Josip
JeliÊ. U meusobnoj partiji pobijedio je stariji brat Domagoj.

TENIS

Na ovogodiπnjem turniru nastupilo je πestero natjecatelja, u æenskoj konkurenciji Ljiljana Kos-Hebrang i
Nada Trajkov, a u muπkoj konkurenciji Miroslav Brnada, Mario Vazdar, Tomislav BolanËa i Josip JeliÊ.

PojedinaËno (Æ)
Ljiljana Kos-Hebrang - Nada Trajkov 9-8

PojedinaËno (M)
Vazdar - BolanËa 2-9
JeliÊ - Brnada 1-9
BolanËa - Brnada 2-9
BolanËa - JeliÊ 9-0
JeliÊ - Vazdar 1-9
Vazdar - BolanËa 0-9

REDOSLIJED:
1. MIROSLAV BRNADA
2. TOMISLAV BOLAN»A
3. MARIO VAZDAR
4. JOSIP JELI∆

FAIR PLAY
Nagrada Fair-play dodijeljena je Ivici Lossi iz Petrokemije, dragom
prijatelju i kolegi, koji aktivno sudjeluje od poËetka odræavanja Sportskih
susreta. Gospodin Losso zasluæan je za besprijekornu organizaciju
svih dosadaπnjih susreta koji su se odræali u Kutini.

Zvonimir MatusinoviÊ

ZNANSTVENI KOLOKVIJI AMACIZ-A i FKIT-a
Znanstveno-struËni kolokviji najbolje povezuju djelatnost Druπtva i Fakulteta. Obnovljeni su prije desetak
godina i tako nastavili tradiciju iz 1920-ih kada je naπa Velika predavaonica na MaruliÊevu trgu br. 20
bila srediπte znanstvenih rasprava u Hrvatskoj. I danas, kada je vodstvo preuzela prof. Vera KovaËeviÊ,
naslijedivπi u listopadu 2001. prof. Cerjan-StefanoviÊ i prof. E. Lisac, u njoj se redovito okuplja velik broj
sluπatelja, posebice mladih.

StruËni kolokviji

Poslije πportskih uspjeha

- Pogled u proπlost, sadaπnjost i buduÊnost-
Multi multa, nemo omnia novit

(Mnogi znaju mnogo, nitko ne zna sve)
U pregledu kolokvija koji su pripravile voditeljica kolokvija Ema Lisac i predsjednica Druπtva ©tefica
Cerjan-StefanoviÊ saæeta su sva podruËja na temelju naslova i sadræaja predavanja, a unutar navedenih
podruËja sudjelovalo je 118 autora, koji su prikazali najnovija znanstvena, struËna i nastavna
postignuÊa, kao i trendove razvoja.
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1. Znanost i tehnologija kao πiri druπtveni interesi
2. Razvitak nastave i znanosti u kemiji na FKIT i u Hrvatskoj
3. OpÊa i analitiËka kemija
4. Organska kemija i tehnologija
5. Kemijsko inæenjerstvo
6. Materijali
7. Petrokemija i polimeri
8. Obrada voda
9. Ekologija
10. Fizika
11. Normizacija

Uz suglasnost predsjednice i Upravnog odbora AMACIZ-a poslan je
otvoreni poziv svim voditeljima projekata FKIT-a s prijedlogom da se
prezentiraju postignuÊa zavrπenih, kao i novih znanstvenih projekata.
I ovim putem, upuÊujemo poziv znanstvenicima i struËnjacima izvan
Fakulteta, iz znanstvenih i gospodarskih subjekata u Hrvatskoj i
inozemstvu, da se ukljuËe u aktivnosti znastvenih kolokvija, kao i
ostale aktivnosti AMACIZ-a, s ciljem uspostave suradnje i osobnih
kontakata. Na taj naËin stvaraju se interesne grupe istraæivaËa i
privrednika kao osnova za zajedniËke projekte i suradnju.
PrihvaÊen je takoer prijedlog da se kao sponzori pojedinih
predavanja angaæiraju subjekti iz gospodarstva, izravno
zainteresirani za odreenu problematiku i/ili podruËje predavanja.
Njima je ponueno da se na kraju predavanja predstave posterom,
kratkim izlaganjem ili svojim proizvodima. Izravno sponzorstvo
omoguÊuje nam malu zakusku poslije predavanja, a neizravno
pruæa moguÊnost za njihovo ukljuËivanje u brojne aktivnosti za koje
su zainteresirani.
Interes se nastoji proπiriti i objavljivanjem imena predavaËa, teme i
kratkog saæetka predavanja, uz imena sponzora, na SveuËiliπnim
stranicama  VeËernjeg lista.
Naravno, pri tome se ne zanemaruje veÊ usvojeni dobar obiËaj
suradnje s drugim druπtvima, kao na pr. HDKI, s namjerom da se
proπiri krug zanimljivih tema a time i zainteresiranost i broj sluπaËa i
aktivnih sudionika kolokvija.
Vrlo je dobro prihvaÊen poziv znanstvenim novacima i njihovim
voditeljima znanstvenih projekata, da dio svoga znanstvenog
istraæivanja izloæe na kolokvijima, kao πto je obiËaj na inozemnim
sveuËiliπtima i znanstvenim ustanovama. OËekuju se takoer
odgovori na poziv za prezentacije osobnih dostignuÊa znanstvenih
novaka na zadatcima znanstvenih projekata.
Kao praktiËno rjeπenje moæe se navesti osiguranje ‘lap-top’ ureaja,

πto je dodatno poboljπalo
kvalitetu prezentacije. Ostao je
problem ozvuËenja dvorane,
koji treba rijeπiti.
Kao zadnje, ali ne manje
vaæno, slijedi i poziv svima da
svoje komentare o pojedinim
temama i/ili predavaËima jave
voditeljici ili objave u Glasniku.

Kratki pregled odræanih

kolokvija:

• V. KovaËeviÊ, FKIT, Zagreb,
Mikrokompoziti i
nanokompoziti u adhezijskim
proizvodima (29.X. 2001)
Dani su primjeri istraæivanja
novih nano-materijala. Sponzori
predavanja, koji su se
predstavili posterom, bili su
Razvitak d.d., Metakem d.o.o.,
Ludbreg; Chromos boje i lakovi,
d.d., Zagreb.
• J. JelenËiÊ i Z. Hrnjak- MurgiÊ,
FKIT,Zagreb: Pregled sadræaja
projekta 125-013:
Degradacija, stabilizacija i
modifikacija polimernih
sustava; Potprojekt 2: Promjena
strukture umreæenja elastomera
pod utjecajem starenja.
Mjeπljivost i modifikacija
polimernih mjeπavina” (19. XI.
2001). Dan je uvid u naËine
dobivanja kvalitetnih gumenih
proizvoda æeljenih svojstava.
Sponzor predavanja koji se
predstavio kratkim izlaganjem,
bila je Tvornica elektriËnih
kabela, Elka d.d.
• B. ZeliÊ i –. VasiÊ-RaËki,
FKIT, Zagreb, Razvoj procesa

StruËni kolokviji
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dobivanja pirogroæane
kiseline u Eschericia coli
(17.prosinca 2001.). Dani su
rezultati optimiranja procesa,
kao i pregled rezultata
projekta”Biotransformacije/
Bioreaktori”. Sponzor
predavanja bio je Pinus, RaËe,
Slovenija.
• V. Rek, FKIT, Zagreb,
Modificiranje i stabilnost
viπefaznih polimernih sustava
(21. sijeËnja 2002): Prikazana
su istraæivanja na sustavima
poliuretana, stirenskih
kopolimera i mjeπavina i
polimer bitumena. Sponzori
kolokvija bili su Kazis grupa
d.o.o., Zagreb i Straæaplastika,
Hum na Sutli, koji su se
predstavili kratkim izlaganjem.
• M. MatasoviÊ, (Hrvatska
gospodarska komora, Zagreb,
Kvaliteta kao Ëinilac ulaska u
Europu (18. veljaËe 2002).
Prezentirano je pridruæivanje
Hrvatske europskom
gospodarskom prostoru kao
prioritetni zadatak. Sponzori
kolokvija bili su HGK, Zagreb i
Pliva,Zagreb.
• G. Karminski-Zamola, FKIT,
Heterocikli u biomolekulama-
sinteza i antitumorsko
djelovanje (18. oæujka
2002).Predstavljeno je
istraæivanje heterocikliËkih
spojeva koji Ëine sastavni dio
molekula lijekova.
• M. UrliËiÊ, Keratek, Zagreb,
Korozija i kiselootporna zaπtita
betonskih povrπina (29. travnja
2002). Dan je pregled rjeπenja

za zaπtitu od korozije. Sponzor
kolokvija bio je Keratek d.o.o.,
Zagreb.
• M. MediÊ-©ariÊ, FBF,
Zagreb,Vaænost vitamina D i
kalcija u nastanku i lijeËenju
osteoporoze (20. svibnja
2002). Prikazani su naËini i
mehanizmi postupnog
smanjenja koπtane mase.
Sponzor kolokvija Tvinlab,
Zagreb predstavio se posterom
i proizvodima.
• D. Fleπ, HAZU, Sintetski
anorganski, polu-anorganski i
organsko-anorganski hibridni
polimeri (16. rujna 2002.).

StruËni kolokviji/Iz izvandomovinskih AMAC-a

Prikazani su iskoraci u podruËju
novih materijala, koji zbog
anorganske komponente u
strukturi nude svojstva izrazite
otpornosti.
• H.-J. Mencer i suradnici, FKIT,
Novi matetrijali za posebne
namjene (30. rujna 2002.)
• V. Lopac(FKIT): "Primjena
teorije kaosa u kemijskom
inæenjerstvu" (21. listopada
2002.), suradnja s HDKI

Vera KovaËeviÊ

Iz izvandomovinskih AMAC-a
Rubriku zapoËinjemo s prilogom naπeg kolege Vlade PetranoviÊa,
koji je s obitelji emigrirao 1968.u Kanadu s treÊim valom
ekonomskih i politiËkih iseljenika. Æivi u Ontariu, industrijski
najrazvijenijoj kanadskoj provinciji, gdje je radeÊi u struci proveo
velik dio svoga æivota. Bit Êe zanimljivo proËitati o æivotu naπih
kolega u toj dalekoj zemlji velikih prirodnih bogatstava i vrlo
razvijenih gospodarskih veza sa susjednom SAD.

Kanada je svojim golemim
prostranstvom i razvijenim
gospodarstvom privlaËila
hrvatske emigrante, koji su se u
20. stoljeÊu ovdje doseljavali u
tri vala: ekonomski emigranti
prije II. svjetskog rata, politiËki
emigranti poslije 1945. te
politiËki i ekonomski emigranti
1968.- 71. Ovom treÊem valu
pripadao sam i ja. Pri dolasku u
Kanadu mojoj obitelji pomogao
je dr. Aleksandar PetruniÊ, koji

je diplomirao na na naπem
fakultetu 1936., doktorirao u
BeËu 1943., a u Kanadu
emigrirao 1956.kao politiËki
emigrant. U trenutku naπeg
dolaska bio je vrlo ugledan
inæenjer u Alberti i predavaË na
sveuËiliπtu u Calgaryu.
Spoznavπi da mi se u Ontariu
kao najrazvijenijoj kanadskoj
provinciji pruæaju bolje
moguÊnosti zaposlenja odluËio
sam se tamo trajno nastaniti.
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U Torontu (s okolinom oko 2,5
milijuna stanovnika) æivi najbroj-
nija hrvatska zajednica u Kanadi.
Kako su mnogi hrvatski emigranti
drugog i treÊeg vala bili
uspjeπni poslovni ljudi, 1956.
je osnovana hrvatska kreditna
zadruga, kapital koje danas
iznosi 46 milijuna dolara, a
sluæi prvenstveno za poticanje
malih hrvatskih poduzetnika.
Hrvatske katoliËke crkve
sagraene su u Torontu,
Mississaugi, Oakville i
Hamiltonu; osnovane su
hrvatske subotnje πkole koje su
pohaale tisuÊe djece; hrvatska
folklorna druπtva, a 1977.
utemeljen je hrvatski kulturni
centar u Norvalu. Od πportskih
klubova najpoznatiji je Metros-
Croatia koji je 1974. osvojio
nogometno prvenstvo sjeverno-
ameriËkog kontinenta, a
hrvatskog podrijetla su i istaknuti
kanadski sportaπi, boksaË
George Chuvalo, hokejaπi
braÊa Mahovlich i Joe Sakic.
1987. je otvorena hrvatska
katedra za jezik i kulturu na
University Waterloo, a profesor
je dr. Vinko GrubiπiÊ. Meu
znanstvenicima hrvatskoga
podrijetla najpoznatiji su dr.
Mladen VraniÊ, profesor
Medicinskog fakulteta, dr.
Zvonko VraneπiÊ, dekan
Fakulteta inæinjerskih znanosti,
te naπ kolega Naim KoπariÊ,
koji je do odlaska u Abu Dabi
predavao na University of
Western Ontario. AMCA
Toronto osnovana je na

skupπtini odræanoj na Erindale
College, Mississauga, u oæujku
1991. Prisustvovalo je 350
bivπih studenata hrvatskih
sveuËiliπta i prijatelja.
Osamostaljenje Hrvatske i
agresija na nju elektrificirli su
hrvatsku dijasporu u Kanadi. U
Ontariju je osnovano 168
hrvatskih organizacija od kojih
su mnoge vrlo aktivne i danas.
AMCA Toronto organizirala je
tijekom agresije na Hrvatsku
promidæbu, obavjeπtavajuÊi
Ëlanove parlamenta u Ottawi o
stvarnom stanju, πto nije bilo
lako jer su jugoslavenske
ambasade tijekom 72 godine
svoga postojanja πirile
antihrvatsku propagandu.
Istaknuo bih da smo za obranu
Hrvatske u Ontariju skupili 4,5
milijuna dolara, za humanitarnu
pomoÊ prikupljeno je i poslano
robe u vrijednosti viπe milijuna
dolara. Kada je otvoreno
Hrvatsko veleposlanstvo u
Ottawi Hrvati u Kanadi su
skupili 1,640,000 dolara za
kupnju zgrade veleposlanstva i
rezidincijalne zgrade. I danas
mnoge organizacije skupljaju
novac za specifiËne zaviËajne
projekte. PomoÊ hrvatske
zajednice Hrvatskoj zadnjih
godine je zamrla, ali spremamo
novu akciju za pomoÊ u
razminiranju Hrvatske. Naπ
druπtveni æivot vrlo je aktivan,
odvija se obiËno u uæem krugu
prijatelja i poznanika. Danas
AMCA prvenstveno organizira
predavanja istaknutih hrvatskih

predavaËa iz Kanade i SAD.
Spomenuo bih predavanje dr.
Ive Banca “Hrvatske perspektive
A.D. 2002” u listopadu, te
Josipa Novakovicha, izvanrednog
profesora engleskog jezika i
kreativnog pisanja s Penn State
University “A talk on Croatian
diversity and fiction reading” u
studenome 2002.
AMCA takoer organizira
izlete, kulturne i πportske
aktivnosti. Vrijedno je spomenuti
da je u listopadu 2002.
odræano πest izvedba opere
“Nikola ©ubiÊ Zrinski” na
hrvatskom jeziku u Living Arts
Centre u Mississaugi. Zanimat
Êe Vas djelomiËan popis
kemijskih inæenjera u Torontu i
Ontariju, mojih nekadaπnjih
kolega iz OKI-a, te kolega koje
sam upoznao u Kanadi i
Ëlanova AMCE: Milan AliloviÊ,
Vesna BrËiÊ, Kiril Bukatko,
Katarina Ghyczy, Titus Ghyczy,
Miπo Gmazel, Naim KoπariÊ,
Nada KovaËeviÊ, Zvonko
LovaπiÊ, Radovan MataniÊ, Alex
Medwecky, Vlado OzvaËiÊ,
Mladen Pazin, Vlado
PetranoviÊ, Mira PetranoviË,
Elizabeth SakaË, Viπnja
Salajster, Katarina SleziÊ, Davor
©tefan, »edo StriziÊ, Vlasta
StriziÊ. Vjerujem da ste
prepoznali imena nekih kolega,
koje moæda dugo niste vidjeli.
Svaki od nas imao je svoj
æivotni uspjeh ili neuspjeh, a
neki su se vratili u Hrvatsku. I to
je dobro.

Vlado PetranoviÊ

Iz izvandomovinskih AMAC-a
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Miπljenja i osvrti
Rubrika je zamiπljena kao mjesto gdje Êe Ëitatelji moÊi iznijeti
argumentirano miπljenje o bilo kojoj akciji ili se osvrnuti na naki
vaæni dogaaj vezan uz struku ili rad Druπtva

tehniËkim fakultetima u Hrvatskoj
- nisu naπli mjesto u knjizi. Toga
je svjestan i autor, kojemu treba
Ëestitati na sustavnom i
dugogodiπnjem poslu
prikupljanja podataka. SreÊom,
kako sâm spominje, mogao se
sluæiti mnogim publikacijama i
bazama podataka, πto mu je
zasigurno pomoglo u radu.
I da zakljuËim. PreporuËujem
svima koji æele upoznati povijest
kemije i kemijskog inæenjerstva
u nas da knjigu proËitaju.
Doznat Êe ne samo πture
biografske podatke, nego Êe
dobiti sliku o prilikama u kojima
su se razvijale te dvije srodne
znanosti, premda jedna
pripada prirodnom, a druga
tehniËkom podruËju. Onima koji
se i sami upuπtaju u istraæivanje
povijesti tih znanosti, knjiga je
izvstan priruËnik. Stoga,
Ëestitam autoru i nakladniku, a
Ëitateljima æelim ugodno
provedeno vrijeme uz knjigu
100 hrvatskih kemiËara.

M. Kaπtelan-Macan

Miπljenja i osvrti

Kemijski inæenjeri u knjizi N. TrinajstiÊa 100 hrvatskih kemiËara

Predstavljanje knjige N.
TrinajstiÊa 100 hrvatskih
kemiËara u dvorani nakladnika,
©kolske knjige iz Zagreba,
izazvalo je veliku pozornost, jer
- kako je reËeno tom prilikom -
ona je prvo takvo djelo u nas i
izvrstan izvor informacija o
kemiËarima koji su, prema
miπljenju autora, ostavili trajan
trag u hrvatskoj i svjetskoj
znanosti i sveuËiliπnom
obrazovanju.
Ovdje se ne Êe ponavljati
izreËene i napisane pohvale,
koje autor i knjiga zasluæuju.
Moj osvrt zadræat Êe se na
nekoliko zanimljivih i
indikativnih podataka o
kemijskim inæenjerima uvrπtenim
u knjigu. Zanimljivo je da broj
kemiËara πkolovanih na
tehniËkim fakultetima (61)
daleko nadmaπuje broj
prirodoslovaca (39). Najviπe ih
je (21) pridonijelo napretku
matiËnoga studija, premda su
neki poput K. Webera, R.
Seiwertha i R. Podhorskog
morali iz politiËkih razloga
napustiti fakultet, a Vladimir
Prelog poslije πestgodiπnjeg
djelovanja u Hrvatskoj krenuo
na svoj put prema Nobelovoj
nagradi. Meu njima su i

utemeljitelji kemijsko-
inæenjerskog studija u nas, V.
Njegovan i F. Hanaman kojima
su se pridruæila i dvojica
prirodoslovaca, I. Marek i I.
Plotnikov. Ostali su zauzeli
istaknute poloæaje na Institutu
Ruera BoπkoviÊa (17),
Prirodoslovno-matematiËkom
fakultetu (7), drugim fakultetima
tehniËkog, biotehniËkog i
medicinskog podruËja (7),
razvojnim industrijskim institutima
(4), a Ëetvorica su se svojim
djelovanjem istaknula izvan
domovine. Taj podatak Ëitatelju
govori o kvaliteti i πirini
kemijsko-inæenjerskog studija, ali
i o njegovoj popularnosti u
vrijeme ekspanzije kemijske
industrije u svijetu i u nas. Od
uvrπtenih kemijskih inæenjera
danas su Ëetvorica redoviti
Ëlanovi HAZU, devet ih je
aktivno na IRB, dvojica na PMF
i jedan na PBF. GledajuÊi te
brojke stjeËe se dojam, da je
autoru bilo lakπe procijeniti rad
svojih kolega na IRB i PMF, dok
su mu dosezi suvremenika s
ostalih fakulteta manje poznati.
To je vjerojatno i razlog πto neki
vrsni kemijski inæenjeri - koji
unatoË nepobudnoj sredini
odræavaju i razvijaju kemiju na



G L A S N I K 24

S Fakulteta

1. Fakultetsko vijeÊe je
utemeljilo nagradu “Franjo
Hanaman” koja se dodjeljuje
profesorima, suradnicima i
studentima za promicanje
imena Fakulteta. Nagrada Êe
se poËeti dodijeljivati u πk. god.
2003./2004. a sastoji se od
prigodne diplome i medalje s
likom Franje Hanamana
(1884.-1941.), jednog od
utemeljitelja Kemijsko-
inæenjerskog studija,
utemeljitelja Zavoda za
anorgansku kemijsku tehnologiju
i metalurgiju i uz A. Justa
izumitelja volframove æarne niti,
Ëime je poËetkom 20. stoljeÊa
doπlo do preokreta u razvoju
rasvjetne tehnike. Izradba
medalje povjerena je jednom
od najpoznatijih naπih
medaljara Damiru MatauπiÊu.

2. Na sjednici Fakultetskog
vijeÊa 28. listopada 2002.
oprostili smo se od svojih
dosadaπnjih Ëlanova, danas
umirovljenika, profesora B.
Kunsta, E. HodæiÊa i M.
Strunje, te dr. A. Geræine. To je
bila prilika i za predstavljanje
prve knjige iz edicije “Istaknuti
profesori” posveÊene svekolikoj
djelatnosti profesora Kunsta.

Uredniπtvo Glasnika Ëestita:
• diplomiranim kemijskim

inæenjerima (promocija 26.
listopada 2002.)
Adela MarijiÊ

Kristina MumiÊ

Nevena ÆivkoviÊ

Domagoj VukËeviÊ

Zvjezdana Findrik

Ivan PogoreliÊ

Helena ©torek

Renato BrezoljiÊ

Ana MilivojeviÊ

Tomislav BartakoviÊ

Ksenija Papa

Sandra RadojeviÊ

Damir MiletiÊ

Nino Dimitrov

Ivana Lukec

Saπa LjubaniÊ

Mark Æic

Tomislav MareËiÊ

Bruno Zorko

Dalibor »aviÊ

Kristijan LovrekoviÊ

Krunoslav Æiæek

Vanja Novosel

Darko Vernik

Marko Graπovec

Mario Vazdar

Kreπimir IviËiÊ

Blanka Kalokira

Vedran Kriπtafor

Franjica Levak

Melita Regelja

Ivana Mijakovac

Karolina Maduna

• novim magistrima znanosti

Ruæica RoskoviÊ (kemija)

Ljiljana Pajc-MariniÊ (kemijsko

inæenjerstvo)

Marija VukoviÊ (kemijsko

inæenjerstvo)

Ivana Jarak (kemija)

Vanja Kosar (kemijsko inæenjerstvo)

Tomislav ©ariÊ (kemijsko

inæenjerstvo)

• novim doktorima znanosti

Nikola BasariÊ (kemija

Igor SutloviÊ (kemijsko inæenjerstvo)

Andraæ Verhovar (kemijsko

inæenjerstvo)

• unaprijeenja u zvanja u 2002.

Izvanrednim profesorima:

Anti AgiÊu

Hrvoju IvankoviÊu

Ivici GusiÊu

Docentima:

Emi GovorËin-BajsiÊ

Alki Horvat

Kreπimiru KoπutiÊu

Ani-Dunji Mance

Vesni TomaπiÊ
Antoniji Vlahov
Nevenki Vrbos

• Prof. dr. sc Jurju BoæiËeviÊu
dobivanje Dræavne Nagrade za
æivotno djelo za znanost 2001.
i imenovanje za predsjednika
PodruËnog tehnologijekog
vijeÊa Ministarstva znanosti i
tehnologije
• Utemeljitelju AMACIZ-a prof.
dr. sc. Branku Kunstu 70.
roendan
• Akademskom zboru
Chemicae ingeniariae alumni
srebrnu medalju na
meunarodnom natjecanju
zborova u Olomoucu

S Fakulteta
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Iz znanosti i struke

PLIVA d.d. - Otvoren novi IstraæivaËki institut

je prilikom donesena Deklaracija
Plivinog Znanstvenog foruma,
dokument koji u 11 toËaka
predlaæe naËine kako
unaprijediti navedeno podruËje.
Novi ciklus u razvoju PLIVE, u
kojem Institut ima kljuËno mjesto,
upravo je zapoËeo. Svi
znanstvenici iz Hrvatske, sa
SveuËiliπta i samostalnih
instituta, dobrodoπli su u
ostvarenju postojeÊih, kao i
buduÊih PLIVINIH projekata. Na
taj Êe se naËin u stvarnosti
poËeti ostvarivati ciljevi
definirani na Plivinom
Znanstevenom forumu.

Kruno KovaËeviÊ

Iz znanosti i struke

Nakon viπegodiπnjih priprema i
gradnje, 9. listopada ove
godine sveËano je otvorena
nova zgrada Plivinog
IstraæivaËkog instituta u
Zagrebu, Prilaz baruna
FilipoviÊa 25, na uglu sa
ZagrebaËkom cestom.
Izgradnja ovoga instituta, u koji
je investirano (zgrada i oprema)
oko 100 milijuna US $,
predstavlja najveÊu investiciju u
znanost u Hrvatskoj u
posljednjih 50 godina. Svojom
prostornoπÊu, opremom,
funkcionalnoπÊu, pruæat Êe
idealne uvjete za rad blizu 500
istraæivaËa u podruËjima
biomedicinskih, prirodnih i
tehniËkih znanosti.
Na otvorenju su govorili g.
Æeljko »oviÊ, predsjednik
Uprave PLIVE, dr. sc. Radan
Spaventi, Ëlan Uprave zaduæen
za istraæivanje i razvoj, te
predsjednik RH g. Stjepan
MesiÊ, Ëijim je govorom Institut
simboliËki i otvoren. Gosti su
zatim imali prilike obiÊi novu
zgradu Instituta i upoznati se s
naËinom rada i opremom
pojedinih laboratorija. Zgrada
obuhvaÊa dva krila, meusobno
povezana velikim atrijem. U
jednom je krilu smjeπteno PLIVA -
Istraæivanje, koje obuhvaÊa
laboratorije iz podruËja
organske kemije, molekularne
biologije, analitike, bioloπkog

ispitivanja spojeva,
farmakologije i srodnih
podruËja, orjentiranih na
istraæivanje novih bioloπki
aktivnih spojeva s anti-
infektivnim i anti-inflamatornim
djelovanjem. U drugom je krilu
smjeπten PLIVA Razvoj, s
laboratorijima specijaliziranim
za kemijsku sintezu i
tehnologiju, biotehnologiju,
analitiku i farmaceutsku
tehnologiju. Ukupna je radna
povrπina novog instituta 25.000
kvadratnih metara, od Ëega
13.000 otpada na
laboratorijski prostor, a u
zajedniËke dijelove treba
ukljuËiti dvoranu, restoran,
administrativni trakt, pomoÊne
prostorije i brojne
komunikacijske prostore.
Nekoliko dana kasnije, u subotu
12. listopada, u novom je
institutu odræan Plivin Znanstveni
forum, na kojem je, uz goste iz
inozemstva, sudjelovalo blizu
150 sudionika iz Hrvatske,
uglavnom iz znanosti i
gospodarstva, a tema je bila
“Svijet znanosti za druπtvo
znanja”. Razlog sazivanja ovog
Foruma bio je ukazivanje na
potrebu pojaËanog ulaganja u
obrazovanje i znanost, te
povezivanje s gospodarstvom,
Ëime bi se stvorili uvjeti za
poveÊanu konkurentnost
Hrvatske u Europi i svijetu. Tom

75. obljetnica Ëasopisa
Croatica chemica acta

Najugledniji hrvatski kemijski
Ëasopis Croatica chemica acta
obiljeæava 2002. 75. obljet-
nicu svoga izlaæenja. Prvi broj
Ëasopisa Arhiv za hemiju i
farmaciju, koji je pokrenuo i u
prostorijama Zavoda za
analitiËku kemiju danaπnjeg
Fakulteta kemijskog inæenjerstva
i tehnologije na MaruliÊevu trgu
br. 20 ureivao Vladimir
Njegovan izaπao je 1. travnja
1927., a iste godine tiskana su
joπ tri broja. Tijekom godina
mijenjao je profil i naslove, a
od 1956. redovito izlazi pod
danaπnjim nazivom postigavπi
meunarodnu reputaciju.
»estitamo uredniπtvu na tom
velikom jubileju !
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Susret generacije 1957./58.
Starije generacije inæenjera nastoje prigodnim okupljanjem odræati
zajedniπtvo i prijateljstva steËena tijekom lijepih i manje lijepih
trenutaka tijekom studija. Neka ova rubrika bude poticaj i mlaima
da krenu s okupljanjima, zasigurno Êe se dobro osjeÊati i pomladiti..

Susreti generacija

©kare) s ponosom istiËe da je
naπa generacija dala zamjetan
broj poznatih znanstvenika i
sveuËiliπnih profesora, uspjeπnih
gospodarstvenika, pa i ratnog
predsjednika Vlade Franje
GreguriÊa. Svi mi s radoπÊu
Êemo se sjeÊati naπeg kratkog
izleta u proπlost, a pogled na
snimljene fotografije podsjeÊat
Êe nas da je æivot joπ pred
nama.

Organizacijski odbor

Pedesetak nekadaπnjih brucoπa
koji su prije 45 godina
zapoËeli studirati tada vrlo
popularni studij kemijske
tehnologije okupilo se 27. rujna
2002. u 18 sati  u  velikoj
predavaonici na MaruliÊevu
trgu br. 20. da bi se prisjetili
lijepih studentskih dana,
popriËali o proteklom vremenu
ali i planovima za buduÊnost.
Ove se godine proslavi
pridruæilo i nekoliko kolega koji
æive izvan Hrvatske, a viπe njih
napisalo nam je dirljiva pisma
ili se javilo telefonom.
ZajedniËka fotografija
generacije 1957./58. - kojoj
se pridruæio profesor Kunst kao
utemeljitelj AMACIZ-a, ali i kao
naπ nekadaπnji asistent na
vjeæbama iz fizikalne kemije -
pokazuje da je proslava
obljetnice zapoËela u veselom
ozraËju. Druæenje je nastavljeno
u dvorani gdje nas je
nekadaπnji predsjednik godine
D. ©kare prozvao, pozdravio
prisutne profesore Kunsta i
Baumana te podsjetio na umrle
kolege. Slijedila je πetnja do
susjedne fakultetske zgrade na
MaruliÊevu trgu br. 19 u kojoj
je od 1991. smjeπtena
fakultetska uprava i nekoliko
zavoda. Tamo nas je u VijeÊnici

primila gospoa dekanica,
prof. dr. sc. Jasenka JelenËiÊ,
upoznavπi nas s temeljnim
podatcima o studiju i
nastojanjima za njegovo
kontinuirano prilagoivanje
europskim mjerilima. Svi
zainteresirani mogli su dobiti i
monografiju TehniËki fakulteti
1919.-1994. - izdanu u
povodu 75. obljetnice tehniËkih
fakulteta u Hrvatskoj - u kojoj su,
osim zanimljivih podataka,
mogli proËitati i svoje ime.
U dobrom raspoloæenju krenuli
smo prema Druπtvu sveuËiliπnih
nastavnika u Hebrangovoj ulici
br. 17, gdje smo uæivajuÊi u
lijepo ureenim prostorijama,
dobrom jelu i piÊu, a posebice
u ugodnu druæenju proveli lijepe
trenutke i rastali se s obeÊanjem
da Êemo okruglu, 50. obljetnicu
proslaviti joπ sveËanije.
U spomen na naπe pokojne
kolege i profesore 2. listopada
2002. u 18. sati  sv. misu
zaduπnicu sluæio je u
akademskoj crkvi sv. Katarine
njezin rektor o. Vlado MagiÊ,
πto nam je pruæilo priliku da u
tiπini molimo za njihov vjeËni
pokoj. Organizacijski odbor
(N. CikoviÊ, R. »atiÊ, R. Franz-
©tern, M. Kaπtelan-Macan, S.
MatoπiÊ, G. Pifat-Mrzljak, D.
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S lijeva na desno
1. red: Branko Kunst, utemeljitelj AMACIZ-a, Vilina ©incek-PeÊaniÊ, Vlasta Lisjak (BlaπkoviÊ), Eva Pandol
(Poc), Eræika MatijeviÊ (SabaËi), Kuzma PetriÊ, Vesna Hladnik (LukiÊ), Margita KovaË-FilipoviÊ, Concetta
©tokalo (Milevoj), Ljubica KatiÊ (Pupavac), Ante MlinariÊ;
2. red: Ksenija KljajiÊ, Vera LiniÊ (StipËiÊ), Marija Gasler (FilipoviÊ), Jasna MacekoviÊ (AgiÊ), Milan Ortner,
Juraj Salopek, Ranka Franz-©tern, Vera Fak (Fadjejev), Adela JengiÊ, Marija Kos, Nives BrajkoviÊ (Papa),
Ranka »atiÊ (BrËiÊ), Stanka MehmedagiÊ (Æivec), Marija Kaπtelan-Macan;
3. red: Igor Tocilj, Emilija Broz (MarkoviÊ), Darinka DeaniÊ (MateËiÊ), SreÊko MatoπiÊ, Branko Pero Poljak,
Zdenko JuriniÊ, Dragica MilinkoviÊ, Zvonko Kekez, Marin Hraste, Dragutin PtiËek, Stanislava Buscher (©argaË),
Danko ©kare, Slavko KatiÊ;
4. red: Ive NinËeviÊ, Vladimir SarjanoviÊ, Jakob Mott, Izet HodæiÊ, Aleksandar Veldin, Zoran Periπ, Greta
Pifat-Mrzljak, Boris DernikoviÊ, Janko BariÊ, Leon KauzlariÊ, Berislav Horvat, Draæen Romac.

Susreti generacija

Od ovog broja Glasnik izlazi dvobojno,
zahvaljujuÊi gospodinu Zdravku ©imunoviÊu

i Narodnim novinama.
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In memoriam prof. Zori

SmolËiÊ-Æerdik (17. lipnja

1910.-21. studenoga 2001.)

Destilaciji drva i tvornici tanina
u BeliπÊu 1937. vraÊa se u
Zagreb, gdje je radila u
Industriji boja i lakova, kasnije
Chromos, a zatim do 1962.
kao πef odjela za povrπinsku
obradu drva i Kemijskog odjela
u Institutu za drvo. Joπ 1956.
zapoËinje s honorarnim radom
na tadaπnjem Strojarsko-
brodograevnom fakultetu,
danas Fakultetu strojarstva i
brodogradnje, na kojem je
1962. birana za stalnu
nastavnicu za novouvedeni
predmet Nemetali, za koji je
osnovala laboratorij za potrebe
nastave i znanastveno-
istraæivaËkog rada.
Sudjelovala je u dodiplomskoj
nastavi na TehniËkom fakultetu u
Rijeci i poslijediplomskim
studijima na matiËnom fakultetu,
zatim tadaπnjem Kemijsko-
tehnoloπkom fakultetu,
©umarskom fakultetu i
SveuËiliπnom poslijediplomskom
studiju Makromolekularne
znanosti. Umirovljena je 1980.
ali mnogi to nisu niti zamijetili
jer je svakodnevno nastavila
dolaziti na Fakultet i raditi sa
svojim suradnicima.
Znanstvena djelatnost
profesorice Zore SmolËiÊ-Æerdik
obuhvaÊala je polimere i
polimerne kompozite kao
konstrukcijske materijale, a
posebno istraæivanje odnosa
strukture i svojstava vaænih za
primjenu u podruËju strojarstva i
brodogradnje. Iz tog podruËja
objavila je niz struËnih i

znanstvenih radova, sudjelovala
kao nositelj ili istraæivaË u izradi
niza projekata. SudjelujuÊi na
mnogobrojnim skupovima i
kongresima stjecala je
poznanstva tada vodeÊih
struËnjaka iz podruËja polimera,
πto je Ëesto rezultiralo trajnom
suradnjom. U tom duhu
suradnje nastojala je odgojiti i
mlae generacije, kojima je
nesebiËno prenosila ne samo
svoje znanje nego i æivotna
iskustva.
Bila je aktivni Ëlan u struËnim
druπtvima u radu kojih je Ëesto
sudjelovala. Upravo je i njezin
zadnji rad bio prilog za Ëasopis
“Polimeri”, zavrπen neposredno
pred njen konaËni odlazak.
Kada tako dugo netko boravi
meu nama postaje nam dio
svakodnevnice i onda je joπ
veÊi osjeÊaj gubitka i praznine
kada ta osoba odjednom
nestane i kada oni naizgled
svakodnevni razgovori, kojima
su zajedniËki rjeπavani mnogi
problemi uz jutarnju kavu u
laboratoriju, ostanu bez svog
najvjernijeg sugovornika. Ali
stalno su zato prisutna sjeÊanja
i uspomene na naπu profesoricu
i to je ono πto Êe joπ dugo u
nama poticati nastojanja da
pokuπamo ostvariti mnogo toga
πto smo joπ zajedniËki planirali.
I u nastavi i u istraæivanjima, ali
u daljnjim susretima s
kolegicama i kolegama u
AMACIZ-u koji joj je toliko bio
vaæan i drag.

–urica ©paniËek

Nekrolozi

Prije godinu dana, 21.
studenog 2001., u 92. godini
napustila nas je profesorica
Zora SmolËiÊ-Æerdik, vjeran Ëlan
AMACIZ-a od osnivaËke
skupπtine na dalje. S veseljem
je prisustvovala gotovo svim
manifestacijama AMACIZ-a
podsjeÊajuÊi svojim sitnim likom
na osobe sa slika u naπem
muzeju, koji je rado
posjeÊivala, razgledavajuÊi
fotografije svojih profesora, ali i
mnogih kolega. Jer profesorica
SmolËiÊ-Æerdik pripadala je
onoj generaciji intelektualaca
koji su svojim znanjem i
entuzijazmom postavljali osnove
ne samo ondaπnje prijeratne
industrije veÊ i obrazovanja.
Na Kemijskom odjelu TehniËkog
fakulteta u Zagreb diplomirala
je 1934. godine. Nakon
dvogodiπnjeg zaposlenja u
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In memoriam dr. sc. Zdenki

Stiploπek (Zagreb, 6. svibnja

1946.-Zagreb, 19. lipnja 2002.)

studije u redu 4-pirona i 4-
piridona i doktorirala 1996. s
tezom Kemija i fotokemija 4-
pirona. Objavila je desetak
radova citiranih u Current
Contents. Z. Stiploπek ostat Êe
zabiljeæena u svjetskoj literaturi,
jer je njezin znanstveni opus
vaæan, premda nije velik. Bavila
se sintezom i fotokemijskom
sintezom heterocikliËkih spojeva
iz reda γ-pirona i piridona,
podruËjem organske
heterocikliËke kemije, koje nije
previπe zastupljeno u literaturi,
ali kojemu je kolegica Zdenka
dala svoj velik doprinos.
Prireene supstancije ispitivale
su se u okviru "NCI Anticancer
Screening" programa. Dr.
Stiploπek voljela je istraæivanja,
bila je neizmjerno strpljiva,
temeljita i znatiæeljna, imala je,
dakle, sve predispozicije
potrebne uspjeπnom organskom
sintetiËaru. Njezinim odlaskom
u dogledno vrijeme
najvjerojatnije se neÊe nastaviti
rad na tom podruËju
istraæivanja, jer je s
preparativnog stanoviπta to
podruËje vrlo zahtjevno.
Naæalost, Z. Stiploπek nije
postigla za æivota svoju
znanstvenu satisfakciju. Smrt ju
je u tome pretekla.
Dr. Stiploπek godinama je
organizirala i vodila vjeæbe iz
svih predmeta, koji se izvode u
Zavodu za organsku kemiju. U
tom radu bila je temeljita i puno
vremena je provodila sa
studentima u laboratoriju,

poduËavajuÊi ih o reakcijskim
mehanizmima, tijeku kemijske
reakcije ili pomaæuÊi im u
praktiËnom radu. Radila je na
pripravi i pisanju internih
skripata iz vjeæbi. Pismene ispite
i seminare uvijek je vodila
besprijekorno spremna,
tumaËeÊi gradivo na
jednostavan i prihvatljiv naËin.
Odgojila je viπe stotina
studenata i odræala na tisuÊe
konzultacija koje su praktiËki
bile besplatna poduka.
Pomagala je diplomandima i
postdiplomandima u izradi
njihovih radova. Voljela je
studente, a oni su voljeli nju.
Zdenka je kao kolegica i kao
Ëovjek bila samozatajna,
strpljiva, odgovorna, marljiva,
precizna u svom radu, usto
briæna supruga, majka i baka.
Uvijek je viπe davala drugima
nego od drugih primala.
Posjedovala je i druge lijepe
osobine. Meu ostalim, slikarski i
pjesniËki talent. U Ëasovima
osame pisala je pjesme, a slikala
je u okviru likovne sekcije naπeg
Druπtva i svojim radovima sudje-
lovala na zajedniËkim
izloæbama. Iz tih slika ocrtava se
Zdenkin senzibilitet i osjeÊaj za
ljepotu. Zdenka je æivjela tiho i
tako nas je i napustila. Hvala Ti
Zdenka na svemu πto si uËinila za
naπ Fakultet, hvala Ti na svemu πto
si uËinila za Zavod za Organsku
kemiju, hvala Ti πto si æivjela s
nama!

Grace Karminski-Zamola

Nekrolozi

Dana 19. lipnja 2002. napustila
je naπu sredinu u 56-oj godini,
nakon duge i teπke bolesti dr.
sc. Zdenka Stiploπek,
znanstvena asistentica FKIT-a
zaposlena u Zavodu za
organsku kemiju.
Iako smo svi svjesni da je smrt
neumitna pratiteljica æivota,
kada se deπava naπim
prijateljima i kolegama, uvijek
nas ostavlja zateËene i tuæne.
Teπko je bilo rastati se od drage
kolegice s kojom smo proveli
tridesetak godina u
zajedniËkom radu.
Zdenka Stiploπek roena je u
Zagrebu 1946. gdje je zavrπila
osnovno i srednje obrazovanje.
Na Tehnoloπkom fakultetu u
Zagrebu diplomirala je 1970.
U Zavodu za organsku kemiju,
Tehnoloπkog fakulteta u
Zagrebu zaposlila se 1974.
gdje je pod mentorstvom prof.
K. JakopËiÊa magistrirala
1983. s temom Fotokemijske
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Poπtovani Ëlanovi AMACIZ-a

Drago mi je πto Vam meu prvima mogu poæeljeti sretan BoæiÊ i uspjeπnu Novu
2003. godinu. Æelim Vam, u ime Upravnog odbora i svoje, zdravlje, mir u Vama
i oko Vas i puno ljubavi. To su i æelje AMACIZ-ove zlatne ribice, pa Êe se
sigurno i ostvariti. Kao poklon primite priliku za druæenjem i akivno
sudjelovanje u svim sekcijama Druπtva.
OËekujemo Vas na
Godiπnjoj skupπtini Druπtva u ponedjeljak 17. veljaËe 2003. u 19.00 sati,
Velika predavaonica FKIT-a, MaruliÊev trg 20. Godiπnja skupπtina se organizira
u sklopu XVIII.HRVATSKOG SKUPA KEMI»ARA I KEMIJSKIH INÆENJERA, tako da
skupπtini mogu prisustvovati i kolege izvan Zagreba. Godiπnja skupπtina Êe uz standardne
izvjeπtaje biti posveÊena desetoj obljetnici Likovne sekcije, tako da Vas iza skupπtine oËekuju
slikari s divnim slikama i joπ boljim kolaËima.  Tradicionalni Ples kemiËara ne moæe se odræati, jer
se hotel Esplanade obnavlja. Ples moæete nadoknaditi na izletu, koji organizira dr.sc. Emir
HodæiÊ u nedjelju 9. oæujka 2003., tako da smo taj dan nazvali “izlet s plesom ili ples s izletom”.
Naπe jednomjeseËno druæenje zavrπava koncertom zbora Chemicae ingeniariae alumni koji Êe se
odræati u nedjelju 23. oæujka 2003. u Glazbenom zavodu. Sve detalje o dogaanjima doznat Êete
na Godiπnjoj skupπtini, web stranici ili putem telefona tajnice Druπtva Nevenke Vrbos 4597226.

SrdaËan pozdrav Vaπa predsjednica
prof.dr.sc. ©tefica Cerjan- StefanoviÊ

Nakladnik: Druπtvo diplomiranih inæenjera i prijatelja

Kemijsko-tehnoloπkog studija u Zagrebu (AMACIZ)

Uredniπtvo: Marija Kaπtelan-Macan, glavna urednica (FKIT)

Kruno KovaËeviÊ, (PLIVA d. d.)

Adi »ajeviÊ, grafiËki urednik (PLIVA d. d.)
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Dragi Ëlanovi, djelatnost Druπtva odvija se zahvaljujuÊi entuzijazmu i financijskoj pomoÊi Ëlanova.

NE ZABORAVITE STOGA U SVOJ GODI©NJI PRORA»UN UKLJU»ITI »LANARINU!

Adresa uredniπtva:

Fakultet kemijskog inæenjerstva i tehnologije,

10000 Zagreb, MaruliÊev trg br. 19

e-adresa: glasnik@fkit.hr

Tisak: Narodne novine, Zagreb


